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حوادث ايران

كشف 200 كيلو گوشت فاسد 
در رودسر

پايگاه خبرى پليس: مأمور ان پليس در بازرســى از يك 
خودروى سوارى 200 كيلو گرم گوشت قرمز فاسد كشف 
كردند.  فرمانده انتظامي شهرستان رودسر گفت: مأمور ان 
انتظامي ايست بازرسي چابكسر حين كنترل خودروهاي 
عبوري به يك دستگاه خودروي پژو 405 مشكوك شده و 
براى بررسي آن را متوقف كردند و از داخل خودروى مذكور 
200 كيلوگرم گوشت قرمز فاســد را كه ارزشى حدود 80 

ميليون ريال داشت،كشف كردند.
سرهنگ رمضانعلي پور قاسم ادامه داد: در اين رابطه راننده 
43 ساله اى دستگير و  براى سير مراحل قانوني به دستگاه 

قضايي معرفي شد.

«ناتاشا» مغز متفكر
 باندهاى سرقت پايتخت

تسنيم: رئيس كلانترى 170 كهريزك از دستگيرى يكى 
از زورگيران جنوب تهران خبر داد كه با همكارى «ناتاشا» 

روزانه بيش از  1/5 ميليون تومان درآمد داشتند.
سرگرد ابراهيم شريفى در تشريح جزئيات دستگيرى يكى از 
اعضاى باند«ناتاشا» اظهار كرد: به دنبال چند فقره سرقت به 
عنف توسط دو سرنشين يك دستگاه موتورسيكلت آپاچى 
سفيد كه در حين سرقت صورت هاى خود را پوشانده بودند، 

موضوع در دستور كار پليس قرار گرفت. 
وى افــزود: بــا توجه به اظهــارات شــاكيان در خصوص 
مشخصات ظاهرى زورگيران، سرانجام يكى از گشتى هاى 
اين كلانترى موفق شد موتورســيكلت مذكور را در مسير 
مجيدآباد به سمت قلعه شيخ شناسايى كند. اما هر دو متهم 

به محض ديدن مأمور ان اقدام به فرار كردند.
وى ادامه داد: پس از بى توجهى متهمان به دســتورات 
مكرر ايســت پليس و تلاش آن ها براى فــرار، مأمور ان 
پليس با رعايت قانون به كارگيرى سلاح، اقدام به شليك 
هوايى كردند، به همين واســطه تعادل موتورسيكلت به 
هم مى خورد و موتورســيكلت متوقف و راكب دستگير 
و ترك نشين موتور ســيكلت متوارى مى شود. شريفى 
ادامــه داد: پس از دســتگيرى راكب و بررســى پلاك 
موتورســيكلت، مشخص شد كه وســيله مورد استفاده 
در زورگيرى ها هم سرقتى است. همچنين طى بازرسى 
بدنى متهم، چهار دســتگاه موبايل و يك چاقو كشــف 
شــد. در ادامه متهم معترف شــد كه طى سال گذشته 
با همكارى ناتاشــا، موتورســيكلت هاى پرشــتاب را از 
خيابان هاى شمال شهرســرقت و با استفاده آن ها دست 
به زورگيرى از افراد مى زدند. شريفى افزود: در تحقيقات 
اوليه مشخص شد ناتاشــا كه تبحر خاصى در باز كردن 
قفل و روشن كردن موتورسيكلت هاى خاص و پرشتاب 
دارد، پس از انجام زورگيرى ها،پلاك و شــماره اركان 
موتورســيكلت ها را تغيير مى داد و در شــهر به فروش 

مى رساند.
به گفته رئيس كلانترى 170 كهريزك، اين زن سابقه دار 
كه تحت تعقيب پليس هم قرار دارد، به عنوان مغز متفكر در 
طرح ريزى سرقت هاى متعدد با باندهاى مختلفى همكارى 

داشته است.
وى در پايان خاطرنشــان كرد: اعضاى اين باند روزانه بين 
1/5تا 2 ميليون تومان از راه فروش گوشــى هاى سرقتى 

كسب درآمد داشته اند.

دادگاه ناظم مدرسه معين برگزار شد
باشــگاه خبرنگاران: دادگاه رســيدگى به پرونده ناظم مدرسه معين 
غيرعلنى برگزار شــد. دادگاه رســيدگى به پرونده ناظم مدرســه معين 
صبح روزگذشــته در مجتمع قضايى ارشاد استان تهران به طور غيرعلنى 
برگزار شــد و اتهامات مرد جوان مورد رسيدگى قرار گرفت. گفتنى است 
اوايل خردادماه سال جارى ناظم دبيرستان پسرانه غيرانتفاعى معين در 
منطقه 2 تهران در پى اتهام آزار جنســى تعدادى از دانش آموزان مدرسه 

بازداشت شد.

سارقان ريل قطار هم از راه رسيدند!
خط قرمز: فرمانده انتظامي سرخس از دســتگيري اعضاي باند سرقت 
ريل هاي راه آهن و كشف يك و نيم تن آلات ريلي مسروقه دراين شهرستان 

خبر داد. 
 سرهنگ احمد علي دماوندي گفت: در پى وقوع چند فقره سرقت ريل هاي 
راه آهن مسير سرخس به مشــهد، دستور شناســايى عامل و يا عاملان 
سرقت ها صادر و برهمين اساس مأمور ان پليس راه آهن پاسگاه گنبدلى 

و پليس آگاهى اين شهرستان تحقيقات خود را در اين رابطه آغاز كردند.
فرمانده انتظامي شهرستان سرخس افزود: در ادامه مأمور ان دو شب پيش 
يك دستگاه پرايد را كه در حاشيه ريل توقف كرده بود، شناسايى و در يك 
اقدام غافلگيرانه نسبت به دستگيرى دو ســارق اقدام كردند.در بازرسي 

خودرو يك دستگاه هوا برش و تعدادى ريل قطعه شده كشف شد. 
وى افزود: در حالى كه متهمان در لحظات اوليه دســتگيرى به پنج فقره 
سرقت ريل اعتراف كردند،بازرسى از محل اختفاى آن ها نيز صورت گرفت 

و در نتيجه 1500كيلو گرم آلات و ادوات ريلي مسروقه نيز كشف شد.

باند سرقت «هزار چهره» در دام پليس
خط قرمز: فرمانده انتظامى خراسان رضوى از دستگيرى دو گرداننده باند سرقت از 

منازل كه مرتكب 44 فقره سرقت در مشهد شده بودند، خبر داد. 
ســردار قادر كريمى با اعلام اين خبــر گفت: در پى گزارش چند فقره ســرقت 
از خانه هاى مســكونى در خيابان هاى شــهيد رجايى و بولوار سرخس مشهد و 
همچنين اعلام شــكايت مالباختگان، دستور  شناســايى و دستگيرى عاملان 

اين سرقت ها صادر شد.
وى افزود: بر همين اساس كارآگاهان مبارزه با سرقت پايگاه شرق پليس آگاهى وارد 
عمل شدند و با دنبال كردن سرنخ هاى به جامانده، موفق به چهره زنى و شناسايى 
يكى از سارقان شدند. وى گفت: كارآگاهان پليس آگاهى ســركرده باند را پس از 
هماهنگى با مقام قضايى در مخفيگاهش واقع در بولوار حر، دستگير و در بازرسى از 

منزل او مقاديرى لوازم سرقتى كشف كردند.
فرمانده انتظامى خراســان رضوى ادامــه داد: پليس در مرحلــه دوم اين عمليات 

همدست متهم را نيز شناسايى و او را در اقدامى غافلگيرانه دستگير كرد.
وى اظهار داشت: در بازرسى از مخفيگاه اين متهم نيز دو دستگاه بى سيم دستى و 
100 عدد عينك دودى، يك عدد باتوم فلزى و مقادير زيادى طلا و اموال مسروقه 
كشف شــد.اين متهمان تا كنون به 44 فقره ســرقت از منازل سطح شهر اعتراف 

كرده اند و تحقيقات در اين زمينه ادامه دارد.

مرگ دلخراش پدر و پسر چاه كن
خط قرمز: جانشين فرماندهي انتظامي نيشابور از مرگ غم انگيز پدر و پسرى در 
عمق 12 متري چاه خبر داد.  ســرهنگ محمد رضا عارفخاني در اين زمينه گفت: 
عصر روز جمعه در پي اعلام يك فقره فوت داخل چاه در روستاي حاجي آباد، بخش 

سرولايت، بى درنگ مأمور ان پليس به همراه عوامل امدادي به محل اعزام شدند.
وي افزود: در بررسي هاي ميداني مشخص شد پدري 58 ساله به همراه فرزند 32 
ساله اش كه در داخل اراضي كشاورزي مشغول حفر چاه بوده اند به علت استفاده از 
دستگاه كفكش و انتشار گاز مونواكسيد كربن، داخل چاه دچار گازگرفتگي شده و 
جان خود را از دست داده اند.در همين راستا،  با دستور مقام قضايي اجساد مذكور از 

چاه بيرون كشيده و به سردخانه منتقل شد.

خط خبر

عقيل رحمانى: قاضــى غلامعلى صادقى 
گفت: در راستاى اجراى مواد 42 و 43 قانون 
ســازمان اموال تمليكى، صبح روز گذشته 
تعداد زيــادى لوازم قاچاق و غيــر مجاز در 

مشهد معدوم شد.
دادستان مركز اســتان در تشريح اين خبر به 
قدس گفت: اين مرحله از طرح معدوم سازى 
با نظارت مستقيم نماينده اين دادسرا، نيروى 
انتظامى و دستگاه هاى متولى در محل كارخانه 
شــماره 2 بازيافت، واقع در كيلومتر 35 جاده 

ميامى اجرا شد.
قاضى صادقى تصريح كرد: بر اساس مواد 42 
و 43 قانون تأسيس  ســازمان اموال تمليكى، 
عمليات معدوم ســازى طــى دو مرحله اجرا 
شد. دادســتان مشــهد در زمينه تعداد و نوع 
اقلام معدوم شــده گفت: در مرحله اول، 486 

قلم كالا شامل، انواع قرص و دارو،آمپول، لنز، 
انواع پودر هاى بدنسازى غير مجاز و در مرحله 

دوم طرح معدوم ســازى كالا هــاى قاچاق و 
غير مجاز،225 قلم كالا شــامل، انواع روغن 

حيوانــى، انواع بذر و ســيگارهاى خارجى در 
برند هاى مختلف معدوم شد.

اين مقام قضايى با عنــوان اينكه هر دو مرحله 
از طرح معدوم سازى روز گذشته اجرايى شد، 
تصريح كرد: طبق اعلام دستگاه هاى متولى، 
محموله هاى معدوم سازى شده ارزشى بيش از 

4/5 ميليارد ريال داشته است.
 بر اساس مواد 42 و 43 قانون تأسيس  سازمان، 
مصوب ســال 1370 مجلس شوارى اسلامى، 
انهدام كالاهايى كه به سلامت مردم و جامعه 
آســيب مى زند اعــم از متروكه، قاچــاق و يا 
ضبطى، از وظايف دستگاه حاكميتى بوده؛ لذا 
كالاهاى قاچاق مكشــوفه در صورت امكان به 
شرط صادرات و با اخذ تضمين لازم به فروش 
مى رسند و در غير اين صورت مطابق مقررات 

آن آيين نامه امحا خواهند شد.

دادستان مشهد خبر داد

معدوم سازى 711 قلم كالاى قاچاق و غير مجاز 

رحمانى: مقام قضايى از شهروندان خواست 
تا قاتــل عموكش را شناســايى و در صورت 
اطلاع از محل اختفاى متهم به قتل، دستگاه 
قضايى و يا پليس آگاهــى را در جريان قرار 

دهند.
27 مهر ماه سال گذشته، قاضى ويژه قتل مشهد 
كه به واسطه تماس تلفنى مأمور ان كلانترى ميرزا 
كوچك خان در جريان يك فقره قتل قرار گرفته 
بود، اواخر شــب راهى بيمارســتان هاشمى نژاد 
مشهد شــد تا ديگر زواياى اين پرونده جنايى را 

مورد بررسى قرار دهد.
با حضور قاضى ميرزايى در بيمارســتان و انجام 
بررســى هاى اوليه و مشــاهده جســد مقتول، 
مشــخص شــد كه قاتل چند ضربه هولناك بر 
بدن مرد ميانســال وارد آورده است. چنانكه آثار 

وارد آمــدن دو ضربــه به 
وسيله جسمى برنده روى 
پهلوى چــپ باعمق 10 
سانت،چندين اثر بريدگى 
روى قفسه سينه،پشت و 
دست مقتول مشهود بود. 
آنچــه در تحقيقات مقام 
قضايى مشــهود بود، اين 
بود كه به احتمال زياد دو 
ضربه باعمق 10 ســانت 
وارد آمده به پهلوى چپ 
مقتول، ضربــات كارى و 

عامل اصلى جان باختن مرد ميانسال بوده است.
در حالى كه دامنه تحقيقات بازپرس شعبه 211 
دادسراى مشهد تا پاسى از شب به درازا كشيده 

شــد، معلوم شد كه عامل 
جنايت كســى جز برادر 
زاده مقتــول بــه هويت 
«علــى طاهــرى» فرزند 
حسين نيســت كه عامل 
جنايت پس از قتل عموى 
ميانسالش از محل متوارى 
و در ادامه با دستور قضايى 

تحت تعقيب قرار گرفت.
زمانى كه بازپرس پرونده 
به سراغ بررســى دلايل 
ارتكاب جنايت از ســوى 
برادر زاده فرارى رفت، طبق گفتــه افراد مطلع 
مشخص شد، مقتول چند بارى از برادر زاده اش 
درخواســت مى كند تا از زندگى مجردى دست 

بردارد و به فكر ازدواج باشــد؛ بر همين اســاس 
هم متهم شــب جنايت به خيابان وحيد و مقابل 
خانه عمويش مى رود و زنگ خانــه را مى زند. به 
محض اينكه مقتول در خانه را باز مى كند، قاتل 
او را به ســينه ديوار مى چسباند و ضربات مرگبار 
را بر پيكر عمويش وارد مى كند و بسرعت از محل 

متوارى مى شود.
بنا بر اين گــزارش، در حالى كه هنــوز متهم به 
قتل شناسايى نشده است، با دستور مقام قضايى 
تصوير بدون پوشش عامل جنايت منتشر مى شود، 
شهروندان در صورتى كه اطلاعى از محل اختفا 
و يا حضور متهــم فرارى دارند، به شــعبه 211 
دادسراى عمومى و انقلاب مشــهد( شعبه ويژه 
قتل عمد) و يا به پليس آگاهى اســتان خراسان 

رضوى مراجعه نمايند.

ايســنا: رئيس فراكســيون مبارزه با فســاد 
اقتصــادى، ادارى و شفاف ســازى مجلس از 
بازداشــت 3 نفر از وارد كننــدگان غير قانونى 
6400 دستگاه خودرو و احضار سه تن ديگر در 

اين رابطه خبر داد. 
امير خجسته  در اين زمينه گفت: بالاى دو سال 
است كه در فراكسيون مبارزه با فساد اقتصادى 
و ادارى و شفاف ســازى در خصوص قاچاق و 
مافياى خــودرو در حال تحقيق هســتيم. اين 
بخش داراى مافياى  عجيب و پيچيده اســت . 
4يا 5 خانواده هستند كه طى تبانى  با مسئولان 
وزارتخانه هــاى مربوطه توانســته اند تخلفات 

زيادى انجام دهنــد. ازجمله اين تخلفات بحث 
ثبت ســفارش 34 هزار خودرو به صورت غير 
قانونى بود. فراكسيون ابتدا آمار 5600 و سپس 
6400 و بعد 15هزار دســتگاه را كشف كرد كه 
در نهايت مطلع شديم 34 هزار ثبت سفارش به 

صورت غير قانونى انجام شده است.
وى در ادامه گفت:  متخلفان از ســاعت 2 تا 4 
صبح و  طى 9 روز اين ثبت سفارش را انجام داده 
بودند. ما توانســتيم اين موضوع را اثبات كنيم 
و مدارك و مستنداتى را كه توسط فراكسيون  
تهيه شده بود  تحويل مراجع قانونى داديم و آنها 

نيز آن را پذيرفتند. 

خجسته تصريح كرد: ما تمامى مداركى كه در 
اختيار داشــتيم به قوه قضاييه تحويل داديم و 
اين قوه نيز به خوبى به موضوع ورود پيدا كرد. 
دستگاه هاى نظارتى ما همه سكوت كردند ، اين 
جاى تعجب دارد. متاسفانه اول دستگاه ها انكار 
مى كنند و بعد مى گويند موضوع جور ديگرى 
است. خبرى به ما رسيده كه بالاى  100 هزار 
خودرو به صورت غير قانونى وارد كشــور شده 

است.
خجسته ادامه داد: بنده به وزارت صنعت و معدن 
تذكرخواهم داد كه مانند گذشته موضوع را انكار 

نكند و با متخلف برخورد كند.

هر كســى كه از بيت المال غــارت مى كند 
بايد شناســايى و به مردم معرفى شود. از قوه 
قضاييه انتظار داريم انقلابى عمل كند. دولت 
نيز بايد به صــورت انقلابى از ايــن اقدامات 
جلوگيرى كند. ســكوت در برابر اين تخلفات 
براى مردم قابل قبول نيست. وى تصريح كرد: 
در خصوص  واردات 6400 دستگاه خودرو به 
صورت غير قانونى سه نفر دستگير شده اند و 
سه نفرهم تحت تعقيب هســتند. يك نفر از 
افراد بازداشت شده از كاركنان وزارت صنعت، 
معدن و تجارت بوده كــه تحت پيگرد قانونى 

قرار گرفته است.

قاتل عمو كش  را شناسايى كنيد
وارد آمــدن دو ضربــه به 
وسيله جسمى برنده روى 

سانت،چندين اثر بريدگى 
روى قفسه سينه،پشت و 
دست مقتول مشهود بود. 
آنچــه در تحقيقات مقام 
قضايى مشــهود بود، اين 
بود كه به احتمال زياد دو 
 ســانت 
وارد آمده به پهلوى چپ 

رئيس فراكسيون مبارزه با فساد اقتصادى مجلس:

عاملان واردات غيرقانونى خودرو بازداشت شدند

آيت االله مهدوى، مدرس حوزه علميه اصفهان:

مرجعِ 90درصد احكام، سخنان امام صادق است

حجت الاسلام دكتر حميد پارسانيا: 

مدل علمى امام صادق مى تواند الگوى نخبگان جهان اسلام شود

امام صادق ؛ جان تازه در كالبد مرده اسلام 
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« اميرى» در انتظار پيشنهاد آرسنال
نگاهى به آثار و پيامدهاى پيمان «سعدآباد» 

آنچه داديم... آنچه نگرفتيم!
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مردم

حاشيه

چه بر سر آب انبارهاى مشهد آمده است؟
اسير  بى توجهى

مشهد هم از ديگر شــهرهاى ايران مستثنا نبوده و آب آشاميدنى مردم 
تا قبل از همه گير شــدن لوله كشى از طريق آب انبارها تأمين  مى شده 
است. از طرفى اين شهر به خاطر وجود بارگاه امام رضا(ع) سالانه ميزبان 
تعــداد زيادى  زائر بوده و براى همين يكى از موقوفات رايج در مشــهد، 
وقف كردن وساختن آب انبار بوده است. اما مشهد، از نظر نگهدارى ومپ 
محافظت از اين بناهاى ارزشمند، كاملاً ازديگر شهرهاى ايران مستثناست. 
در يزد و شــيراز و قزوين آب انبارها را مرمت مى كنند تا به عنوان عامل 
جذب گردشــگر از آن ها استفاده شــود، ولى در مشهد با بناى فرسوده 
خواندن آن ها در طرح هاى نوسازى بافت حرم مطهر توسط شهردارى و 
ديگر سازمان هاى مسئول، براحتى تخريب مى شوند يا اين قدر به آن ها 
بى توجهى مى شود كه خود بنا فرو مى ريزد. در نوشتار نگاهى انداخته ايم 
به دو آب انبار معروف مشــهد كه امروز خيلى روزهاى خوشى را پشت 

سر نمى گذارند.
 

 حوض برجى
اين اثر در تاريخ 24 تير 1382 با شــماره ثبت9253 به عنوان يكى از آثار 

ملى ايران به ثبت رسيده است
در منابع تاريخى قدمت آن پيش از 1300 هجرى شمسى ذكر شده است 
و حتى برخى مى گويند كه شــيخ بهايى خود اين بنا را ترميم و مرمت 
كرده اســت. حوض برجى تقريباً صدساله اين روزها تبديل به زباله دانى 
شده است و بعيد نيست كه امروز و فردا به صورت كامل به تاريخ بپيوندد 

و ديگر اثرى از آن نباشد.
بر سردر محرابى شكل اين بنا اين شعر نوشته شده:

عباس(ع) كه از فرات چو برگشت تشنه لب
رو كرد به خيام حرم با دوصد شفقت

متأســفانه  به خاطر فرسايش زياد و عدم مرمت و رسيدگى دوبيت ديگر 
اين شعر كاملاً ناخواناست.

داخل آب انبار كتيبه اى وجود دارد كه روى آن نوشــته شده است: «اين 
آب  انبار به  نام حوض برجى معروف است و در زمان شيخ بهايى(عليه الرحمه) 
كف حوض به دســتور ايشان با مصالح مخصوص ســاخته شده كه در 
تابستان و گرماى زياد، آب آن بسيار سرد و گوارا و بهداشتى است. زير آب 
آن از زير شــير آب تا وسط خيابان تهران(امام رضا) به همت اهالى محل 
ساخته و به قنات «خدر» متصل شده و جاى هيچ  گونه نگرانى نيست.» در 
پايانِ متن كتيبه هم از اهالى خواســته شده كه در حفاظت و پاكيزگى 

آن كوشا باشند. 
 

 حوض معجردار
زمستان سال گذشته بود كه پس از كش و قوس هاى فراوان ومناقشات 
متعدد بين شهردارى و ميراث فرهنگى، مسجد امام زمان(عج) معروف به 
حوض معجردار، شبانه تخريب شد و همان زمان بيم آن مى رفت كه تيغه 
لودرها به گوشه ديوار اين بنا بگيرد و آن را هم تخريب كنند كه اين اتفاق 
نيفتاد. آب انبار اين مجموعه در دوره صفويه و نخســتين سال سلطنت 
شاه عباس يعنى 1052قمرى به امر خواجه امير بيك ساخته شده است.

حوض معجــردار در دوره هاى اوليه ســاخت تأمين  كننده آب شــرب 
كاروانســراهاى منطقه پايين خيابان يعنى محل هاى اســتراحت اوليه 
كاروان هــاى زيارتــى و بازرگانى بــود و در رديــف آب انبارهاى بزرگ 
قرارمى گيرد. سيســتم نگهدارى آب در اين مجموعه بسيار ويژه بود، به 
نوعى كه در كف آب انبار از سرب براى حفظ سرماى آن استفاده مى شود.
 اين آب انبار بزرگ در ســال 1340خورشيدى و به هنگام اينكه مشهد 
داراى آب لوله كشى شد،با خاك نرم از سوى شهردارى پر شد تا هم اين 

سازه تاريخى حفظ شود و هم خطرات محيط زيستى آن از بين برود.
 اين آب انبار از ابتداى ســاخت تا زمان پرشدن يعنى از اواسط صفوى تا 
اواســط پهلوى مهم ترين منبع تأمين  آب ساكنان منطقه پايين خيابان 

مشهد بود.

آب انبارهايى كه روزى آب آشاميدنى مردم را تأمين  مى كردند، حالا گردشگر جذب مى كنند

خانه هايى كه آب ندارد ولى نان دارد!
 مردم/ حامد كمالى  در چند ماه اخير، خيلى 
بيشتر از قبل و حتى سا ل هاى گذشته، كلمه «آب» 
و كمبود آن و بحران هاى خشكسالى پيش رو به 
گوشــمان خورده است و يك چشمه از چيزى را 
كه شــايد بعدها به آن دچار شويم در خرمشهر 
و آبــادان ديديم. خيلى خــوب فهميديم كه اگر 
حواسمان به مصرفمان نباشد، به چه بلايى دچار 
مى شويم. هرچند كه اين ها زودگذر است و دوباره 
وقتى خبرهــا واطلاعيه هاى صرفه جويى كمتر از 
قبل شــود، برمى گرديم به همان سبك زندگى 
قبلى كه داشتيم، اما قديمى ها خيلى بيشتر از ما 
قدر آب را مى دانستند چون خبرى از لوله كشى و 
شير آب و اين چيزها نبود. مجبور بودند براى چند 
ليتر آب آشاميدنى 50-40 پله آب انبارها را پايين 
بروند. تازه آبى هم كه براى مصرف روزانه شــان 
برمى داشتند، كلى مشكلات بهداشتى داشت، اما 

چاره اى نبود. 
چون تنها محل تامين آب آشــاميدنى درست و 
حســابى همين آب انبارها بودند كه در دوره هايى 
از تاريخ، هركســى مى خواست كار خير بكند، يا 
آب انبار مى ســاخت يا زمينــش را وقف مى كرد 
كه ديگران بســازند. در اين گزارش ســرى زديم 
بــه معروف ترين آب انبارهــاى ايران كه هرچند 
امــروز كارايى چندانى ندارند، امــا از يك طرف 
بعضى هايشان از نظر معمارى جزو ساختمان هاى 
برجسته محسوب مى شوند؛ و از طرف ديگر يادمان 
مى اندازند كه روزگار نه چندان دورى براى تهيه 
آب آشاميدنى چه سختى ها كه نبايد  مى كشيدند.

  بركه كل اسداالله گراش شيراز

هر گردشــگرى كه تا امروز بركه كل را از نزديك 
ديده، اذعان كرده كه اين بنا زيباترين و بزرگ ترين 
آب انبار ايران اســت. اين بناى تاريخى و با شكوه 
در شــهر گراش قــرار دارد و بزرگ ترين آب انبار 
بركه اى ايران اســت. قدمت اين آب انبار به دوره 
قاجار و حدود 200 ســال پيش مى رسد. اين آب 
انبار سقف دار طراحى شده است، اما در ميان مردم 
دو روايت در اين مورد وجود دارد. برخى مى گويند 
كه معماران موفق به ســاختن ســقفى براى آن 
نشده اند و عده اى معتقدند ســقف اين آب انبار 
در زمين لرزه سال 1339 منطقه لارستان به طور 

كامل فروريخته است.
متأسفانه  كتيبه يا نوشــته اى درباره آن به دست 
نيامده است اما اين بنا كه براى مصارف كشاورزى 
و آب آشــاميدنى مردم ساخته شده هنوز كاربرد 
دارد. ســازنده ايــن آب انبــار حاج اســداالله از 
نيك انديشــان محلى و برادر فتحعلى خان حكام 
آن روزهاى لارســتان است. حاج اسداالله بركه اى 
ديگر و همچنين مصــلاى قديمى گراش را هم 
ساخته است. اين آب انبار زيبا از تابستان (1380)، 
از سوى ميراث فرهنگى كشور در شمار آثار ملى 

ايران به ثبت رسيده است.
 

  آب انبار سردار بزرگ قزوين
قزوين شهر آب انبارهاست و از نظر تعداد، شهرى 
را در ايران پيدا نخواهيد كرد كه به اندازه آن چنين 
بناهايى داشته باشد و ازقضا تعداد زيادى از آن ها 
هنوز سرپا باشند و درشــان به روى گردشگرها 
باز. ســردار بزرگ معروف ترين آب انبار اين شهر 

كــه به تنها آب انبار تك گنبــدى ايران معروف 
اســت، در سال 1227 هجرى قمرى درمحله راه 
رى قزوين ساخته شده است، اما داستان ساخت 

اين آب انبار به زمان قاجار برمى گردد؛ زمانى كه 
محمد حســن و حسين خان سردار كه  دو تن از 
سرداران سپاه فتحعلى شاه بودند، در جنگ هاى 
ايران و روس شجاعت هاى بسيارى از خود نشان 
دادنــد. اين دو بعد از پايــان جنگ ها تصميم به 
ساخت برخى بناهاى عام المنفعه در داخل قزوين 
گرفتند؛ مسجد-مدرسه سردار كه در خيابان تبريز 
قزوين واقع اســت و يك حمام كه در حال حاضر 
تخريب شده از بناهايى است كه اين دو برادر اقدام 
به ســاخت آن كرده اند. دو آب انبار نيز از بناهايى 
است كه اين دو سردار دستور ساخت آن را صادر 
كرده اند؛ يكــى از آب انبارها در خيابان راه آهن و 
منتسب به برادر بزرگ تر و يكى ديگر در خيابان 

تبريز و منتسب به برادر كوچك تر است.
آب انبار سردار بزرگ كه به برادر بزرگ تر منتسب 
اســت، به بزرگ ترين آب انبار تك گنبدى ايران 
معروف اســت مانند ساير آب انبارها داراى سردر، 
راه شــير، پاشير و مخزن اســت، راه شير آب انبار 
نيــز 50 پلــه دارد و ابعاد آن نيــز 17×17×17 

اندازه گيرى شده است.
عظمت گنبد اين آب انبــار در نوع خود بى نظير 
است؛ در بالاى گنبد آب انبار يك بادگير كوچك 
قــرار دارد و مــردم محلــه راه رى قزوين قبل از 
لوله كشى آب در شهر سال ها از اين آب انبار براى 

تأمين آب آشاميدنى خود استفاده مى كردند.
آب اين آب انبار از قنات تأمين مى شــده و قطر 
ديوارهاى آن در حدود سه متر است و از مصالحى 
همچون آجر،شفته آهك،ســاروج در ساخت آن 
استفاده شده است. آب انبار سردار بزرگ يك نظام 
جالب از آبرسانى شهرى است و در سال 1355 با 
شماره 1337 در فهرست آثار ملى ايران به ثبت 

رسيده است.

   آب انبار بى بى قشم

هرسال تعداد زيادى گردشگر راهى قشم و كيش 
مى شــوند كه در هتل هاى لوكــس آن از غوغاى 
جهان فارغ شوند و در نهايت از سواحل آن ديدن 
كنند، غافل از اينكه يكى از زيباترين و جذاب ترين 
آب انبارهاى ايران در قشم است. با يك نام خاص، 

«آب انبار بى بى». 
تأمين  آب شــيرين در شهرهاى ساحلى از ديرباز 
تا همين امروز هميشــه جزو معضلات دولت ها و 
حكومت ها بوده است و آب انبار بى بى به همين 
منظور براى اســتفاده بوميان اين جزيره ساخته 
شده اســت. آب انبار (بركه) بى بى در قشم يكى 
از قديمى ترين آب انبار هايى است كه براى ذخيره 
آب در اين جزيره ساخته شد. اين بنا توسط يك 
زن خير و نيكوكار  به نام صوغيه همســر شــيخ 
عبداالله حاكم وقت جزيره قشم و در سال 1202 

قمرى، ساخته مى شود.
آب انبار بى بى قشــم در بخش شهاب و از توابع 
شهرستان قشم و از نقاط ديدنى استان هرمزگان 
در جنوب ايران اســت و با توجــه به كمبود آب 
شيرين و قرار گرفتن جزيره قشم در بخش اقليم 
گرم  ايران مردم اين جزيره با مشكلات تأمين  آب 
شــيرين مواجه بودند كه پس از ساخت اين آب 
انبار و جمع آورى آب، توانستند اين مشكل را تا 

حدودى رفع كنند.
آب انبار بى بى اولين آب انبار بركه اى است كه به 
خاطر معمارى سنتى وقديمى خود، بسيار مورد 
توجه بوده اســت. براى ســاخت اين آب انبار از 
مصالحى مانند سنگ، آجر، شفته آهك و ساروج 
استفاده شده است. با توجه به گرم بودن مناطق 
و استفاده از سقف هاى گنبدى شكل در سازه هاى 
اين منطقه، ســقف اين آب انبــار نيز به صورت 

گنبدى شكل ساخته شده است،
سقف بنا، بارها مرمت شده و پس از گذشت 200 
سال از عمر آن، هنوز هم به نام بركه بى بى قشم، 

مورد استفاده بوميان منطقه، قرار مى گيرد. 
 

  آب انبار 6 بادگيرى يزد

مگر مى شــود در كويرى ترين شهر ايران،آب انبار 
وجود نداشته باشد؟ قطعاً جواب منفى است. يزد 
شهر بادگيرهاست و اين ويژگى خاص در بيشتر 
بناهاى آن ديده مى شــود. حتى 100 آب انبارى 
كه در اين شهر وجود دارد. معروف ترين آب انبار 
يزد يا بهتر بگوييم، ايران، بناى 6 بادگيرى است. 
آب انبارى كه وقتى گردشگران به يزد مى رسند، 

بعد از ميدان امير چخماق دنبال آن مى گردند. 
بانى ساخت اين آب انبار 180ساله كه قدمت آن 
به دوره قاجار برمى گردد و حاجى حسين ميراالله 
بوده اســت. آب انبار بادگيرهايى رفيع و گنبدى 
تخم مرغى شــكل دارد. اين بنا شامل دو ورودى، 
دو پاشــير، دو پلكان است. بنا بر نوشته هاى درج 
شده بر لوح توصيف آن كه بر سردر بنا قرار دارد، 
يكى از ورودى ها مخصوص مســلمانان و ديگرى 
مخصوص زرتشــتيان بوده است، اما برخى وجود 
زرتشتيان را در اين محل بعيد دانسته و علت دو 
دهانه بودن آب انبار را شلوغى و جمعيت ساكنين 
منطقه مى دانند. اين مكان ابتدا شامل سه بادگير 
بوده و بعدها به هنگام مرمت، ســه بادگير ديگر 
به آن اضافه شده است. بناى باشكوه 6 بادگيرى 
ســال 1357 در فهرست ميراث فرهنگى به ثبت 

رسيده است.
 

  آب انبار صفى آباد
برخلاف ديگر آب انبارها كه بيشــتر در شهرهاى 
بزرگ هســتند و به محلى براى جذب گردشگر 
تبديل شــده اند، آب انبار 300ساله صفى آباد در 
شهرستان اسفراين خراســان شمالى قرارگرفته 
و ايــن روزهــا حال خوشــى نــدارد و چند ماه 
بيشتر نيســت كه كار مرمت آن آغاز شده است. 
آب انبار صفى آباد در شهرســتان اسفراين، داخل 

شهر صفى آباد و در ميدان مسجد جامع و پشت 
كتابخانه شهيد ارغيانى واقع شده. اين بنا توسط 
صفى خان بغايرى حاكم بام و صفى آباد بنا شده 
است و مربوط به دوره افشــار-دوره قاجار است. 
در واقــع صفى خان بغايرى كه خود از تركان اين 
منطقه زرخيز اســت، براى به دســت آوردن دل 

مردم اقدام به چنين كارى كرد. با گذشت دوران 
و فرسايش فراوان باد و آب در اين منطقه و عدم 
رســيدگى كافى و به دليل وجــود رودخانه هاى 
اطراف شــهر كم كم اين دو آب انبار اهميت خود 
را از دســت دادند و چيزى جز ويرانه و مخروبه از 

آن باقى نماند. 
حاج عبداالله ارغيانى به همراه حاج محمد گرايلى 
تصميم به مرمت و بازســازى آب انبار كردند. كه 
به همت آن دو در ســال 1344 شمسى يكى از 
اين دو آب انبار كه در مركز شــهر جنب كتابخانه 
عمومى شــهر صفى آباد قرار دارد مرمت شد. اين 
بنا سال1386 در فهرست آثار ملى ايران به ثبت 

رسيده است.
 

  آب انبار دهان شير لار

اول از همه بگذاريد از اســم عجيب اين آب انبار 
رمزگشــايى كنيم. در زبان لارى به لوله كشــى 
آب وشــير آب نصب شــده برآن به اختصار شير 
مى گويند.اينكه چرا چنين اســمى روى اين بنا 
گذاشتند به اين دليل است كه اين آب انبار داراى 
لوله اى سنگى به شكل سر شير بوده كه از دهان 
آن آب خارج مى شــده اســت. در لارستان چهار 
دهن شــير بزرگ وجود داشته كه در حال حاضر 
دو تاى آن، يكى دهن شير بازار وديگرى دهن شير 

حاج غلامرضا معتمد هنوز پابرجاست.
قدمت آب انبار دهان شير لار نيز به دوران صفويه 
باز مى گردد. اين بنا يكى از بناهاى زيبا و قديمى 
لار اســت كه در سمت شــرقى ورودى بازار اين 
شهرســتان و در مجاورت پير پنهان ساخته شده 
است.اين بنا، پيش اتاقك كوچكى دارد كه پله هاى 
سراشيبى،آن را با عرض 20/3 متر به طرف پايين 
كشانده اســت. راه پله كه 12/80 متر طول دارد، 
داراى برش هاى رو به بالاســت. به روايت ديگرى 
دهن شير به جايى اطلاق مى شود كه در زمان هاى 
گذشته در كنار بعضى از بركه هاى بزرگ به صورت 
زير زمينى با پله هاى زياد به ته بركه نزديك مى شد 
و معمولاً آب قســمت پايين بركه خنك تر بود و 

مردم در تابستان از اين آب استفاده مى كردند.
بزرگ ترين دهن شير لارستان مربوط به دهن شير 
قنبربيگى بود. دهن شير ديگر در كنار بركه مسجد 
شاهزاده واقع در كوى نو بود كه اين دهن شير نيز 
خراب شــد. آب انبار دهن شير 19 مرداد 84 به 
شماره 12703 در فهرست آثار ملى ايران به ثبت 

رسيده است.
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آب انبار صفى آباد در شهرســتان اسفراين، داخل 

روايت

آن زمان هايى كه ساخت آب انبار رواج زيادى پيدا كرد، 
يكى از نكاتى كه بســيار به آن اهميت داده مى شد، نوع 
معمــارى آن بود كه معماران، ايــن آب انبارها را با الگو 
گرفتن از ســبك هاى معمارى محلى و متناسب با آب و 
هواى منطقه مى ساختند. البته سازندگان به نكاتى چون 
ميزان فشار آب بر كف و سطح آب انبار، تهويه، تصفيه و 
جلوگيرى از آلودگى آب توجه كامل داشته اند، هر چند 

كه اين ســازه ها در بالادست حمام هاى عمومى ساخته 
مى شد كه آلودگى از طريق آب استحمام وارد آب نشود.

 جالب اســت كه بدانيد نام و شيوه نگهدارى از اين آب 

انبارها در هر استان و شهرى متفاوت بود؛ به عنوان مثال 
در ســمنان مردم به آب انبار «مزنبل» مى گفتند و يكى 
از اين مزنبل ها ساختمان ســرايدارى داشت. ساخت و 

نگهدارى آب انبار توسط افراد خير و مردم انجام مى شد 
و دولت در آن نقشى نداشت. همچنين مراقبت از بچه ها 
براى جلوگيرى از هدررفت آب، هشدار به مردم در زمان 
مورد نياز براى حجم و كيفيت وضعيت آب، تميز كردن 
اطراف و راه پله هاى آب انبار، روشن كردن و نصب چراغ 
مخصوص با نام چراغ موشى در پله هاى پايينى آب انبار 

يك ساعت پيش از نماز مغرب از وظايف سرايدارها بود.

 ويژگى آب انبارهاى قديمى چه بوده است؟

حواسشان به همه چيز بوده است!
نعمت االله عبدوس / كارشناس ميراث فرهنگى ماهنامه پيشه و تجارت / خرداد 1396
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يادداشت روز
 سيد مصطفى حسينى راد

رســا: آيت االله جــوادى آملى با اشــاره بــه روايتى از امــام صــادق(ع) در بيان 
زينــت و افتخــار مؤمــن گفــت: آن حضرت فرمود: ســه اصل اســت كــه مايه 
افتخــار مؤمــن و زينــت دنيا و آخــرتِ اوســت: اول نماز شــب و نگه داشــتن 
پايان شــب اســت. نماز شــب چون يك نشــئه جدايــى دارد در قــرآن فرمود: 
«إنَِّ ناشِئَةَ اللَّيْلِ هِىَ أشََدُّ وَطْئاً وَ أقَْوَمُ قيلاً»پايان شب موقع سحر زمان خوبى است كه 

بنده با خداى خود زمزمه اى داشته باشد، هم استراحت كرده است و هم مانع بيرونى 
نيست، لذا نماز شب كه بر وجود مبارك پيغمبر(ص) لازم بود بر ما مستحب مؤكّد 

است، اين فخر ماست، اين زينت ماست.
وى در جلسه درس اخلاق كه در مسجد احمدآباد دماوند با حضور جمعى از طلاب و 
علاقه مندان معارف الهى برگزار شد، ادامه داد: دوم يأس از آنچه در دست مردم است؛ 

بدين معنا كه هيچ طمعى نداشته باشيم كه آنچه در دست ديگران است به ما برسد 
اگر مال مى خواهيم همت مان بلند باشــد كه از منبع بخواهيم، همان خدايى كه به 
او داد به ما هم مى دهد. راه ما به خدا نزديك تر از راه ديگران باشــد، چرا از ديگران 
كه مانده- آن هاست و خورده- آن هاست انسان طمع داشته باشد؟! سوم؛ ولايت اهل 

بيت(ع) است، كه شيعه باشد و پيرو قرآن و عترت باشد.

دارالشفا

زينت و افتخار مؤمن در بيان امام صادق

امام صادق ؛ جان تازه
 در كالبد مرده اسلام 

چرا ما شــيعيان را نه شــيعه علوى بلكه شــيعه جعفرى و مكتب و 
مذهب ما را مكتب جعفرى مى نامند؟ اين پرسشــى است كه گاه به 
عنوان يك شــبهه از سوى معاندان مطرح مى شود و شيعه را مذهبى 
برســاخته به دســت امام جعفر صادق(ع) معرفــى مى كنند و آن را 
نه اســلام راســتين محمدى، بلكه فرقه اى مى خواننــد كه در اوايل 
قرن دوم هجرى به دســت جعفربن محمدٍ الصادق(ع) ساخته شده 

است.
اين دشــمنى عليه مكتب اهل بيت(ع) البته ريشــه در دشمنى هاى 
صدر اســلام با خاندان نبوت دارد و از آنجا سرچشــمه مى گيرد كه 
برخى از خويشــاوندان پيامبر(ص) كه اسلام را يا از سر نفاق و اجبار 
و يــا به طمع مال و مقام پذيرفته بودند، پس از رحلت ايشــان، خط 
نســيانى بر واقعه تاريخى و مهم «غدير» كشيدند و با طرح بهانه هاى 
واهــى از جمله اينكه نبوت و خلافت هــر دو نمى تواند به يك تيره 
از قريش يعنى بنى هاشــم برســد يا اينكه على(ع) جوان و كم تجربه 
اســت و يا بهانه هاى ديگر، در اسلام راستين كه بنا به وصيت رسول 
خدا(ص) بايد رهبرى اش به ولىّ او على ابن ابيطالب(ع) مى رســيد، 
چند دستگى و انشــقاق ايجاد كردند و با خانه نشين كردن على(ع)، 

راه اسلام راستين را منحرف نمودند.
مولاى متقيان حضرت اميرالمؤمنين(ع) پس از 25سال خانه نشينى 
و ســكوت راهبردى، آن گاه كه به اصــرار مردم، خلافت را - كه حق 
الهى ايشــان بود - پذيرفت، با سه خط پيمان شكنان (ناكثين/ طلحه 
و زبير)، از دين خارج شــدگان (مارقين/ خــوارج نهروان) و طغيان 
كنندگان (قاســطين/ معاويه) روبرو شــد كه هر يك به طريقى راه 
ايشــان را ســد كردند و سبب شــدند كه راه اســلام راستين براى 
رســيدن به اهداف الهى خود مســدود و منحرف شود. در اين ميان، 
پيمان شــكنان و خوارج از سر راه برداشته شــدند اما خطرناكترين 
دشمن امام على(ع) يعنى معاويه كه بعدها دشمنى او و خاندانش به 

فرزندان على(ع) نيز آسيب رساند، همچنان باقى ماند.
از اينجا بود كه دشــمنى هاى معاويه به عنوان نماد نيرنگ و نفاق و 
دنياطلبى و حقد و كينه و حســد، در برابــر مولاى متقيان على(ع) 
به عنوان نماد انســان كامــل، عدالت، پرهيزگارى و ولايت رســول 
خدا(ص) روز به روز بيشتر شــد و شيعيان علوى را كه ميراث داران 
اســلام ناب و راســتين محمدى بودند در تنگنــاى روزافزون قرار 

داد.
معاويه تلاش مى كرد جامعه شــقه شــقه شده اســلام را كه پس از 
ماجراى ســقيفه دچار چند دســتگى شــده بود، در حالى كه هنوز 
مســلمانان صدر اسلام زنده بودند و شــرح رشادت ها و جنگاورى ها 
و پرهيزگارى و بزرگمردى على(ع) نياز به شــاهد و دليل نداشــت، 
دچار انحراف كند. او مى خواست با جعل احاديث در مدح ديگر افراد 
و با رقيب تراشــى براى على(ع) و معرفى افــرادى كه داراى جايگاه 
والاى علــم و تقوا و زهــد بودند، نور درخشــان اميرالمؤمنين(ع) را 
كمرنــگ جلوه دهد و از ســوى ديگر با تلاش بــراى دگرگون جلوه 
دادن شــخصيت حضرت على(ع) و بيان دروغ هاى بزرگ مانند اينكه 
علــى(ع) نماز نمى خوانــد و حق مردم را ضايع مى كند، شــخصيت 
نورانى آن حضرت را لكه دار كند تا بدين ترتيب حاشــيه امنى براى 

خود و خاندان قدرت طلب خويش فراهم آورد.
از اينجا بود كه مكتب اســلام راستين در محاق ظلم و تزوير و نفاق 
امويــان قرار گرفت و در نزديك به 90 ســال حكومتِ ســلطنت وار 
آنان، ســبّ اميرالمؤمنين(ع) بر منابر و هنگام خطبه ها رايج شــد و 
چنان عرصه بــر علويان تنگ گرديد كه كســى جرئت بيان عقيده 
راستين خود را نداشت. در اين مدت، اسلامى كه سردمدار آن معاويه 
نيرنگ باز و منافق، و يزيد شــرابخوار و ميمون باز بودند دچار انحرافى 
چنان بزرگ شد كه فرزند على(ع) حضرت سيدالشهداء(ع) احساس 
كرد جز با نثار خون خود و خانواده و ياران باوفايش نمى تواند اســلام 
را به مســير راستين خود برگرداند. اينگونه بود كه امام حسين(ع) پا 
در ميدانى گذاشــت كه از هر سو شمشيرها و نيزه ها احاطه اش كرده 
بودند و حماســه اى آفريد كه صداى مظلوميت شــيعه را در سراسر 

تاريخ طنين انداز كرد.
در اين شــرايط از اســلام جز نامى و ظاهرى و از نماز و روزه و حج 
و جهاد جز صورتى باقى نمانده بود كه رخشــندگى خون حسين(ع) 
چشم ها را خيره كرد و بار ديگر در جامعه شقه شقه شده مسلمانان، 
نگاه ها به سمت خاندان عترت كه ميراث دار راستين اسلام ناب بودند، 

چرخيد.
ديــرى نپاييد كه ظلم بنــى اميه و ريختن خون ســلاله پاك نبى 
اكرم(ص) دامنگير امويان و باعث رســوايى و سقوط حكومتشان شد. 
در اين شرايط و در حالى كه تيره اى ديگر از قريش يعنى بنى عباس 
در حال تلاش براى به دست گرفتن خلافت بودند و شعار خود را نيز 
«الرضاء من آل محمد» قرار داده و در صدد اســتفاده از انتساب خود 
به عموى پيامبر و خاندان وحى بودند، دين اســلام بيش از هر زمانى 

در معرض تهديدها و تحريف ها قرار گرفته بود.
 در سال 99 هجرى خلافت از امويان به عباسيان رسيد و تا سال 114 
هجرى كه امامت به صادق آل محمد(ص) رسيد، پدر بزرگوارش امام 
محمد باقر(ع) در فرصتى كه عباســيان و امويان درگير جنگ قدرت 
بودند، نهضت بزرگ علمى شــيعه را آغاز كرد. امام باقر(ع) به تربيت 
شــاگردان و نقل احاديث نبوى كــه از طريق پدران ارجمندش به او 
رسيده بود همت  گماشت و سرانجام در سال 114 هجرى با شهادت 

ايشان، پرچم امامت به دست امام جعفر صادق(ع) رسيد. 
در دوران 34 ســاله امامت حضرت جعفر ابــن محمد(ع) مكاتب و 
نحله هاى مختلف فكرى و عقيدتى كه آميخته با دروغ ها و تحريف ها 
بودند، شــكل گرفتــه بود و در اين شــرايط اگر همــت والاى امام 
صادق(ع) براى تكميل كردن نهضت علمى و فقهى اجداد طاهرينش 
نبود، بدون شــك از اســلام و تشــيع جز نامى باقى نمانده بود. آن 
حضرت در شرايطى كه از اسلام يك طرح مشخص و بى پيرايه وجود 
نداشــت و اسلام آميخته به انواع تفسيرهاى به رأى و تحريف ها شده 
بــود، طرح تازه اى از اســلام ناب را در قالــب چهارچوب عقيدتى و 

فقهى ارائه كرد.
آن حضرت با پاســخ دادن به انواع شــبهات مطرح شــده و تربيت 
بزرگترين شاگردان كه برخى از آنها از امامان مذاهب اهل سنت نيز 
بودند، شناســنامه اى تازه براى تشيع علوى صادر كرد و قرائتى ناب 
از اســلام محمدى به دست داد كه شايسته بود به پاس نام بلند آن 

حضرت، «تشيع جعفرى» نام گيرد.
اسلام و مكتب شيعه جعفرى يا دوازده امامى، همواره مرهون زحمات 
شــخصيت بزرگى است كه مسيح وار در كالبد مرده اسلام، جان تازه 
دميد و نسخه راســتين اسلام را از اسلام اموى و عباسى جدا كرد و 

براى آيندگان به وديعت نهاد.

 معارف - راضيه كشاورز   درس هاى اخلاقى 
امام جعفر صــادق(ع) بهتريــن الگوهاى علمى 
و عملــى براى افــراد جامعه اســت. امام جعفر 
صادق(ع) در مدت 34سال امامت خود به شيعه 
حيات دائمى بخشيد. ايشان در پايان دولت بنى 
اميه و آغاز دولت بنى عباس كه اين دو حكومت 
كشــمكش هاى فراوانى داشتند و بنى اميه رو به 
زوال بود و بنى عباس هم هنوز قدرتى نداشــت، 
در جهت پرداختن به نشر معارف اسلام و قرآن از 
موقعيت نهايت استفاده را داشت و يك رنسانس 
علمى و دانشــگاه جامع علوم مختلف اســلامى 
و طبيعى را پايه گذارى كرد و در همين مســير 
توانست شــاگردان فراوانى تربيت كند كه سبب 
گسترش تفكر شــيعى در حوزه هاى فقه، اصول، 
اخلاق، تفسير و عرفان شد. اين موفقيت ها ريشه 
در حركت علمى و بنيادين امام جعفر صادق(ع) 
دارد و از اين رو بيشترين روايات و احاديث موجود 
از ائمه اطهار(ع) از اقيانوس علم و دانش امام جعفر 

صادق(ع) است.
در اين فرصت و در آســتانه سالروز شهادت امام 
صادق (ع) براى درك هرچه بيشتر خدمات علمى 
و جهاد علمى آن امام همام  گفت وگويى با «آيت 
االله سيدابوالحسن مهدوى- مدرس حوزه علميه 
اصفهان و عضو مجلس خبــرگان رهبرى» انجام 

داده ايم كه از نظر مى گذرد:

 چرا بيشتر احاديث از امام صادق(ع) نقل 
مى شود؟

هر يك از امامان بزرگوار به صفتى اشتهار يافته اند، 
در حالى كه همــه نور واحدند. امــام صادق(ع) 
نيز در زمينه جهاد علمى اشــتهار يافته اند. علم 
معصومين(ع)، علمى الهى است، حديث «أناَ مَدينةُ 
العِلــم وَ علىٌِ بابهُا» و آيات قرآن كه مهم تر از اين 
است، با صراحت بيان مى كند اهل بيت(ع) همه 
چيز را مى دانند. اگر مى بينيد امام صادق(ع) يك 
فرصت مناسبى را براى نشر حقايق و علوم واقعى 
پيدا مى كنند، نبايد فكر كنيم ساير امامان چنين 
علمى نداشتند، بلكه همه اهل بيت(ع) داراى علم 
بى نهايت الهى هســتند، اما بسيارى از امامان از 
بابت گسترش اين علوم خود مانع داشتند. امامانى 
كه مانع نداشــتند، فرصت را غنيمت شــمرده و 

بشدت علم را نشر دادند.
پس از واقعه كربلا حضرت سجاد(ع) بشدت تحت 
مراقبت بودند، امويان از خدا بى خبر بســيارى از 
شــيعيان را مى كُشــتند و در واقع آن زمان اوج 
قدرت بنى اميه بــود. آن ها قيام هاى متعددى را 
سركوب كردند، بنابراين امام علوم الهى را توسط 

دعا نشر دادند به طورى كه كتاب صحيفه سجاديه 
حاوى همان علوم تربيتى و معرفتى است، اما نه 
به شكل جلسه اى كه براى شاگردان خود مطرح 
كنند، بلكــه در قالب دعا و نيايش با خداى خود 
معارف را بيان مى كردند. در اواخر زمان حيات امام 
باقر(ع) با توجه به اينكه بنى اميه در حال انقراض 
بود و قــدرت آن ها مقدارى افــول كرد، فرصت 
مختصرى به وجود آمــد و امام(ع) وقتى متوجه 
شدند موانع برداشته شده و مى توانند اصحاب خود 
را با معارف دين آشــنا كنند، جلساتى را تشكيل 

دادند، اما در نهايت به شهادت ايشان منجر شد.
پس از آن حضرت، امام صادق(ع) فرصت بيشترى 
براى نشــر علوم دينى و اسلامى پيدا كردند، هر 
چند دوران امامت امام ششم هم مصادف با چند 
خليفه بنى عباس بود و در نهايت ايشــان هم به 
شــهادت رســيدند. حضرت امام صــادق(ع) در 
فرصتى اســتثنايى در طول حيات مبارك خود 
توانستند بيش از 4000 نفر را تربيت كنند و آن ها 
در علوم مختلف از خرمن وجود آن حضرت بهره 

بردند.

 اشاره داشــتيد به پرورش حدود 4000 
شاگرد در علوم مختلف، به طور عمده چه 
علومى توسط ايشــان تدريس شده و به 
عبارت ديگر بخش اعظم معارف جعفرى در 

چه حوزه هايى بوده است؟
بيشتر مباحث اخلاقى و نشــر اخلاقيات توسط 

امام صادق(ع) بخوبى انجام شــد. وقتى به فقها 
مراجعه كنيم، مى بينيم بيشتر احكام الهى از زبان 
امام صادق(ع) بيان شده است، همان احكامى كه 
در حال حاضر مراجع تقليد در رساله هاى خود از 
آن ها اســتفاده مى كنند و بعضى هم قوانين كلى 
است كه امام صادق(ع) به اصحاب خود آموختند 
و امــروزه مراجع تقليد به عنوان يك اصل از اين 
قوانين كلى استفاده و احكام زيادى را با يك اصل 

حل مى كنند.
اين بركت زيادى است كه اگر ما بخواهيم ببينيم 
مرجع احكام رســاله كجاســت، در مى يابيم در 
بيش از 90درصد آن ها از سخنان امام صادق(ع) 

استفاده شده است.
مباحث اخلاقى از يــك جهت مهم تر از مباحث 
احكام است، اما مهم تر از احكام و اخلاق مباحث 
معرفتى و توحيدى، شناخت پروردگار، شناخت 
پيامبــر و اهل بيت ايشــان، شــناخت قيامت و 
شناخت قرآن كريم است. نوع اعتقاداتى كه از آن 
به عنوان ايمــان به غيب ياد مى كنيم را هم امام 

صادق(ع) بيان كردند. 
در احكام دين هم واجبات، مستحبات، محرمات، 
مكروهــات و مباهات را بيــان مى كردند و حتى 
كيفيت اســتخراج احكام الهى را به اصحاب خود 
مى آموختند و گاهى بــه آن ها توصيه مى كردند 
اين موارد را بنويســيد، زيرا در آينده شرايطى به 
وجود مى آيد كه مردم به نوشته هاى شما محتاج 
مى شــوند. آن ها هــم به توصيــه آن امام گوش 
دادند و مى بينيم كه امروزه بســيارى از آن ها به 
دست ما رسيده است. گرچه متأسفانه بايد عرض 
كنيم برخى از آن ها به دســت ما نرسيده است. 
در مجموع شــمار كتاب هايى كه در زمان اهل 
بيت(ع) نوشته شده 400جلد است كه از آن ها به 

عنوان اصول اربعمائه ياد مى كنند. 
از روز اول تولد نبى مكرم اسلام تا روزى كه امام 
حسن عسكرى(ع) به شهادت رسيدند، 313 سال 

طول كشيده كه امامان ما در اين 313سال سير 
تاريخى مستمرى نسبت به ترويج علوم مختلف 

اقدام كردند.
علامه مجلســى(ره) در كتاب بحارالانوار از برخى 
اصول اربعمائه كه در اختيارشان بوده ياد مى كنند، 
اما شــواهد نشان مى دهد متأسفانه پس از علامه 
مجلســى اين كتاب ها مفقود شده و شنيدم در 
كتابخانه هاى مسكو يا انگليس يا در آمريكا بعضى 
از كتاب هاى اصول اربعمائه نگهدارى مى شــود و 
معلوم اســت اين كتاب ها از ايران به سرقت رفته 
است. بسيارى از اصول اربعمائه از علوم امام باقر و 

امام صادق(ع) برگرفته شده است.

 نقش امام صادق(ع) در گسترش اسلام و 
شيوه برخورد ايشان با مخالفان چگونه بود؟

در زمان امام صادق(ع) يكى از مسائلى كه اتفاق 
افتاد اين بود كه مخالفان وقتى رشــد چشمگير 
علمى اهل بيت(ع) را ديدند در صدد از بين بردن 
اين رشــد علمى برآمدند، بنابراين با امام صحبت 
مى كردند. گاهــى مخالفانى به امــام صادق(ع) 
مراجعه مى كردند، ايشان آن ها را به شاگردان خود 
مثل «زلاله» ارجــاع مى دادند و مى گفتند اگر بر 
آن ها غلبه پيدا كرديد بدان معناست كه بر ما غلبه 
كرده ايد؛ بنابراين متوجه مى شدند كه توانايى غلبه 
بر آن ها را ندارند و همين عامل ســبب گسترش 

علم در زمان امام صادق(ع) شد.
روايت داريم يك روز در موسم حج امام صادق(ع) 
در مســجد الحرام نشســته بودند و چند متر آن 
طرف تر «ابــن ابي العوجا» كه فــردى بى دين و 
لجباز بود، نشســته بود. فردى به ابن ابى العوجا 
گفت آن فردى كه آن طرف نشســته و جمعيت 
گــرد او حلقه زده اند، كيســت؟ در پاســخ، ابن 
ابي العوجا براى اينكه او تشــويق نشــود كه نزد 
ايشــان برود، گفت اين امام رافضى هاست و ادعا 
مى كند خيلى مى داند، اما نزد ايشــان نرو، زيرا با 
زبان ســحرآميزخود تو را جذب مى كند و فريب 

مى دهد. 
آن فرد گفت من مى روم، اما مراقب هستم كه بيان 
او مــرا جذب نكند، او رفت و چند دقيقه خدمت 
امام رســيد و برگشت و به ابن ابي العوجا گفت او 
بشر نيست، او مَلكَى است كه در قالب انسان تجلى 
پيدا كرده است و همه علوم را در گذشته، حال و 

آينده مى داند.
در زمان امام صادق(ع) اســلام گسترش وسيعى 
پيدا كرد، هر چند حركت دشــمنان هم از همان 
زمــان براى خاموش كــردن نور اهــل بيت(ع) 

شديدتر شد.

معارف

آيت االله مهدوى مدرس حوزه علميه اصفهان:

مرجعِ 90 درصد احكام سخنان امام صادق است

حجت الاسلام پارسانيا عضو شوراى عالى انقلاب فرهنگى: 

مدل علمى امام صادق مى تواند الگوى نخبگان جهان اسلام شود

گفت و گو 

نازلى مروت: حجت الاســلام دكتر حميد پارسانيا  
گفت: تلاش قبيلــه گرايان بــراى احياى فرهنگ 
قبيله اى و كسب كرسى هاى قدرت موجب شد تا نظام قدرت 
در قامت بنى اميه و بنى عباس ديده شود. عضو شوراى عالى 
انقلاب فرهنگى با بيان اينكه قدرت سياســى در چهره نفاق 
ظاهر شد، افزود: اين جريان هاى منافق از مفاهيم دينى براى 

پيش بردن اهداف خود بهره گرفتند.

 مخاطب سازى امام صادق در دانشگاه جامع اسلامى 
استاد دانشكده علوم اجتماعى دانشگاه تهران به واكنش امامان 
شيعه به تحريفات زمانه اشاره كرد و گفت: قيام امام حسين(ع) 
و قيام هاى بعد از آن نقش مهمى در رسوايى تحريفات سياسى 
و دينى حاكميت داشتند. اين يكى از اقدام هايى بود كه توسط 
اهل بيت در عرصه فرهنگ عمومى انجام شد. قدم بعدى زير 
سؤال بردن مشروعيت امويان بود كه موجب شد بنى اميه با 
بحران مشروعيت مواجه شود. اين وضعيت موجب شد تا بنى 
عباس با تكيه به شــعار حمايت از آل االله، قدرت را به دست 
گيرند. پارســانيا با بيان اينكه دوران عباسيان نه تنها از دوره 
امويان بهتر نبود، بلكه مواضع بدترى عليه فرهنگ اســلامى 
اتخاذ كردند، گفت: وقتى بنى اميه به حكومت رســيد تلاش 
كرد تا نوعى پوشش اسلامى براى كارهاى خود درست كند، 
جعل حديث بخشى از كار آن ها بود، جهت گيرى اين احاديث 

به گونه اى بود كه قدرت عباسيان را توجيه كند.
 وى با اشاره به سياست منع خردورزى در حكومت عباسيان 
اظهاركرد: در راســتاى اين سياســت فرقه «عثمانى» را پايه 
گذارى كردند، فرقه اى كه بشــدت ظاهــر گرايانه و قايل به 
قداست خليفه بودند. عضو هيئت علمى دانشگاه باقرالعلوم(ع) 
به موضع گيرى امام صادق(ع) در برابر اين سياســت ها اشاره 
كرد و گفت: درحالى كه عباسيان تلاش مى كردند، مشروعيت 
خود را حفظ كنند، صادقين(ع) تلاش كردند تا مشــروعيت 

آن ها را زير سؤال ببرند. 
استاد دانشگاه تهران غنابخشى به فرهنگ اسلامى را وظيفه 
امام صادق(ع) در برابر عباسيان عنوان كرد و افزود: غنابخشى 
به فرهنگ اسلامى، مرجعيت وحى در تعاليم دينى، آموزش 
نقل احاديث و مقابله با مكتب ظاهرگرايان براى عمق بخشى 
به مباحث دينى و علمى اسلامى از اقدام هاى امام صادق(ع) 
در اين ايام بود.  دكتر پارســانيا موضــع گيرى امام را مقابله 
جدى با تهاجم فرهنگى دانست و تصريح كرد: نمى توان اين 
اقدام فرهنگــى امام صــادق(ع) را در حد يك جهت گيرى 
سياسى تقليل دهيم. همان طور كه خطبه هاى اميرالمؤمنين 

را كه در دوره خلافت ايشــان بيان شده است، 
نمى توانيم به بياناتى كه صرفاً محتواى سياسى 
دارد، تقليــل دهيم؛ زيرا هــدف اين خطبه ها 
غنابخشــى به حوزه هاى معرفتى نســل هايى 
است كه در آينده از دل فرهنگ اسلامى بيرون 
مى آينــد.  وى تأكيد كرد: اين جريان فرهنگى 
كــه مولا علــى(ع) راه اندازى كردنــد در دوره 

صادقين(ع) فرصت مخاطب ســازى يافت و در بين جوانان و 
نخبگان جامعه جايگاه واقعى خودش را پيدا كرد.

 دانشگاه فرامذهبى «جعفرى»
دكتر پارسانيا با بيان اينكه حوزه اى كه امام صادق(ع) در مدينه 
ايجاد كردند، نقش تعيين كننده اى براى جريان هاى فرهنگى 
و فكرى داشت، گفت: دانشگاه جعفرى توانست آن جريان هاى 
پراكنده فكرى را از آســيب هاى جدى نجات دهد و به اصلاح 

آن ها بپردازد. 
در اين حوزه تنها شــيعيان خاص امام حضــور ندارند، بلكه 
پيروان مكاتب ديگر فكرى جامعه نيز در اين جلســات درس 

حاضر و از تعاليم آن حضرت بهره مند مى شدند. 
وى افزود: كارى كه امام(ع) در اين مقطع تاريخى انجام دادند، 
جريان گسترده و عميق فرهنگى را ايجاد كرد كه بنى عباس 
نمى توانست نســبت به آن بى توجه باشد بنابراين ناگزير از 
تدبير در برابر اين جريان فرهنگى شيعى بودند. آنچه عباسيان 
در برابر فرهنگ شــيعى انجام دادند شبيه عملكرد امويان با 

آموزه هاى نبوى است، با اين تفاوت كه مقابله بنى 
اميه وسيع تر و ساده تر بود و در دوره بنى عباس 

پيچيده تر.
اســتاد دانشــگاه باقرالعلــوم بــه اقدام هــاى 
متقابل عباســيان عليــه امام صادق(ع) اشــاره 
كــرد و گفت: بخشــى از ايــن فعاليت ها عليه 
معارف ناب شــيعى توســط كســانى صورت 
گرفــت كــه در محضــر معصوميــن(ع) آمــوزش ديــده 
بودند.  اگــر امام(ع) در حوزه عقايد مســائل كلامى را بيان 
مى كردند، سعى مى كردند در برابر اين كلام، كلام ديگرى را 
تقويت كنند و يا اگر فقه و اســتنباط فقهى را به عنوان يك 
روش آموزش مى دانند، آن ها ســعى در ايجاد، تقويت و بسط 
يك جريان فقهى در عرض آموزه هاى فقهى امام داشتند. بنى 
عباس سعى مى كرد تا از اين راه موقعيت علمى و معرفتى اهل 

بيت را كنترل كند. 

 مدل علمى فرازمانى و فرامكانى امام صادق 
دكتر حميد پارسانيا به نگاه هاى متفاوتى كه به جريان علمى 
امام صادق(ع) در دنياى اسلام و غير آن وجود دارد، اشاره كرد 
و افزود: مستشرقين نسبت به مفاهيم اسلامى و موقعيت اهل 
بيت(ع) بر اســاس مبادى هستى شناسى و معرفت شناسى 
خودشان كه رويكردى سكولار است، مى انديشند. در فضاى 
فكرى آن ها زندگى انسان در چارچوب مسائل دنيوى ترسيم 
مى شود؛ اين تفكر باعث مى شود اقدام امام يك عمل زمينى 

ديده شــود. در حالى كه ما بر اســاس نگاه توحيدى معتقد 
هســتيم كه پيامبر و امام از نعمت هاى الهى خداوند هستند. 
آن ها آمده اند تا زندگى بشر را كه از يك نگاه معنايى سكولار 
شكل گرفته درهم بشكنند و قوه معنايى جديدى ارائه كنند. 
وى ادامــه داد: ما بيش از اين از آن ها انتظار نداريم چون اين 
مشكل تاريخ نگارى انسان مدرن است. انسان مدرن به تفسير 
دنيوى تاريخ اديان مى پردازد. مستشرقان پيشينه معنوى بشر 
را با تفكر دنيوى بازخوانى مى كنند. غربى ها اين كار را با تاريخ 
خود كردند، و پس از آن اين ديدگاه را درباره تاريخ اسلام هم 

به كار مى برند.
عضو شوراى عالى انقلاب فرهنگى به تلاش امام صادق(ع) براى 
حفظ و احياى سنت نبوى اشاره كرد و گفت: امام صادق(ع) 
در نزاع بين امويان و عباسيان، مفاهيم كليدى بنيادى قرآنى 
را كه با توطئه بنى اميه و در راستاى اهداف سياسى آن ها به 
انزوا رفته بود، تحكيم و تثبيت كردند به گونه اى كه هم تحريف 
را كنــار زدند و هم زمينه تحريفات بعدى را كمرنگ نمودند. 
دغدغه اصلى امام، فرهنگ و معارف اسلامى است و البته اين 

فرهنگ ناب آثار خودش را در عرصه سياست به دنبال دارد. 
پارســانيا مكتب فرامذهبى جعفرى را فرصتى براى گفت و 
گوى بين مذاهبى و بين اديانى دانســت و اظهار كرد: حضور 
دانشــجويانى از همه مذاهب و اديان و مليت ها زمينه ساز و 

الگوى وحدت فرهنگى در ادوار تاريخ اسلام و جهان شد. 
 وى افزود: امام از يك سو به تعليم مسائل اعتقادى  پرداخت 
و توحيد «مفضل» را املا كرد، تا با يك روش عقلى از مفاهيم 
دينى دفاع و از ظرفيت هاى عقلى بشــر استفاده كند. امام در 
همين كتاب براى بيان توحيد به آنچه ارسطو بيان كرده كه 
از وحدت صنع به وحدت صانع پى مى برد، هم اشاره مى كند. 
اين به ما نشان مى دهد كه نحوه استفاده ما از ذخاير عقلانى بشر 
چگونه بايد باشد؛ و از طرف ديگر با آموزش فقهى، شيوه استفاده 
از نقل را در جامعه نهادينه و مرجعيت نقل را تثبيت مى كند 
بدون آنكه در دام جريان هاى افراطى و تفريطى گرفتار شود.

اســتاد دانشگاه تهران تكثر فرهنگى دوران معاصر را نيازمند 
الگوبردارى از روش علمى امام صادق(ع) دانســت و گفت: در 
جهان معاصر به نحو شديدى با جريان هاى فكرى و پديده هاى 

نوظهور فرهنگى روبه رو هستيم.
 امروز متأسفانه امت اســلام در موضع ضعف قرار دارد و اين 
باعث مى شود تا فرهنگ هاى غيراسلامى با استفاده از حاشيه ها 
و جاذبه هاى سياســى در مقابل فرهنگ اسلامى قرار بگيرد. 
مدل عملكرد امام صادق(ع) براى مصونيت بخشى به فرهنگ 

اسلامى بايد الگويى براى نخبگان جهان اسلام باشد.

برش

اگــر مى بينيد امام صــادق(ع) 
يــك فرصت مناســبى را براى 
نشر حقايق و علوم واقعى پيدا 
مى كنند، نبايد فكر كنيم ساير 
امامان چنين علمى نداشــتند، 
بلكه همه اهل بيت(ع) داراى 
علم بى نهايت الهى هســتند، 
اما بســيارى از امامان از بابت 
گســترش اين علوم خود مانع 
داشــتند. امامانــى كــه مانــع 
نداشــتند، فرصت را غنيمت 
شمرده و بشــدت علم را نشر 

دادند



مارتينز: 
بازيكنانم، قهرمان هاى بلژيك هستند

ورزش:  روبرتو مارتينز، ســرمربى بلژيك، پــس از پيروزى تيمش 
مقابل برزيل و صعود به نيمه نهايى جام جهانى، از شاگردانش با عنوان 
«قهرمان» ياد كرد. مارتينز گفت: بازيكنانم شگفت انگيز هستند. آنها 
شجاعت فوق العاده اى نشان دادند. حتى براى يك دقيقه هم تصور 
نكردم كه آنها قصد تسليم شدن دارند. بايد پذيرفت كه برزيل كيفيت 
و آمادگى زيادى دارد. آنها مى توانند شما را شكست بدهند اما ما اين 

را نپذيرفتيم. بلژيك حتى براى يك ثانيه هم تسليم نشد.
 اين بچه ها شايستگى اين را دارند كه قهرمان بلژيك باشند. اجراى 
تاكتيك هاى تيم اســتثنايى بود. اين اتفاق ويژه اى است و ما نمى 
توانيم اجازه بدهيم مردم بلژيك نااميد شوند. ما مى توانيم اين اتفاق 

را به نسل هاى بعدى منتقل كنيم؛ شكست دادن برزيل را. 

برگزارى سوپركاپ اسپانيا مبهم تر شد
ورزش:  پس از اعلام مخالفت باشــگاه ســويا با تاريخ پيشنهادى 
فدراسيون فوتبال اسپانيا، مشخص نيست كه سوپركاپ اسپانيا بين 

سويا و بارسلونا چه زمانى و به چه صورت برگزار خواهد شد.
فدراسيون فوتبال اسپانيا براى دو باشــگاه بارسلونا و سويا به عنوان 
فيناليست هاى سوپرجام اسپانيا ضرب الاجلى جهت گرفتن تصميم 
نهايى شان درباره تاريخ و شيوه برگزارى اين جام تعيين كرده است. 
طبق اعلام منابع نزديك به باشگاه بارســلونا، اين باشگاه پيشنهاد 

فدراسيون براى تغيير شــيوه برگزارى سوپرجام اسپانيا از شيوه 
رفت و برگشــتى فعلى به تك بازى شدن در يك زمين بيطرف 
و در تاريخ 12 آگوســت را پذيرفته اما باشگاه سويا حاضر به 

پذيرش اين پيشنهاد نشده است.
خوسه كاسترو، رئيس باشگاه سويا پس از جلسه اى كه شب 
گذشته ميان اعضاى هيئت مديره اين باشگاه برگزار شد، 

اعلام كرد كه آندلوسى ها حاضر نيستند فرصت انجام 
يكى از دو بازى رفت و برگشت در خانه خودشان را از 
دست بدهند و دليل آن را هم متعهد بودن نسبت به 

هواداران و اسپانسرهاى باشگاه دانست.

تابارز
 سرمربى اروگوئه مى ماند؟

ورزش:  اســكار تابارز، ســرمربى اروگوئــه، پس از 
شكســت 2-0 تيمش مقابل فرانســه در يك چهارم 

نهايى جام جهانى، از اظهار نظــر در مورد آينده اش خوددارى 
كرد. وى گفت: نمى خواهم در مورد آينده ام صحبت كنم. تصميم با 
مديران فدراسيون است. من در مورد چنين موضوعاتى صحبت نمى 
كنم و موضع من در اين مورد تغيير نمى كند. بعد از جام جهانى 2014 

هم صحبت هاى مشابهى مطرح شده بود اما من به كارم ادامه دادم.

شيطنت امباپه و عصبانيت گودين 
ورزش:  در شرايطى كه فرانســوى ها با دو گل از حريف خود پيش 
افتاده بودند و با خيال راحت و آرامش خاطر بــه كار خود در مقابل 
اروگوئه ادامه مى دادند، شــيطنت و زرنگى امباپه كه بدون برخورد 
به زمين افتاد، عصبانيت گودين را در پى داشت. پس از اينكه امباپه 
نشان داد قصد بلند شدن از زمين را ندارد، گودين بالاى سر او رفت تا 
با دخالتى كه داشت، زمينه ساز ورود بازيكنان ديگر به درگيرى شود؛ 
درگيرى اى كه با دادن كارت زرد به دو بازيكن فرانسه و اروگوئه خاتمه 
يافت و حتى مى توانست جريمه هاى سنگين ترى هم براى بازيكنان 
دو تيم به همراه داشته باشد، كه البته پس از چند دقيقه و با دخالت 
داوران و مربيان دو تيم غائله ختم شــد. جالب اينكه در يك صحنه 
پوگبا هم وارد درگيرى شد ولى بلافاصله هم تيمى هاى او و دشان به 

سمت او رفتند و او را از بطن درگيرى خارج كردند.

طعنه آرژانتينى ها به حذف برزيل 
ورزش:  بعد از حذف آرژانتين در مرحله قبل با شكست 4-3 مقابل 
فرانسه، رســانه هاى برزيل نيش و كنايه هاى زيادى به تيم خورخه 
ســامپائولى زده بودند. به همين دليل، با قطعى شدن حذف برزيل، 
روزنامه اوله كه مهمترين روزنامه ورزشــى آمريكاى جنوبى است، 
فرصت را از دســت نداد و براى حذف سلسائو تيتر زد: «ششمى مى 
تواند منتظر بماند» كه اشــاره به انتظار برزيلى ها براى رسيدن به 

ششمين قهرمانى در جام جهانى است.
آخرين قهرمانى برزيل در جام جهانى به ســال 2002 برمى گردد و 
آنها براى اينكه بتوانند ششمين قهرمانى شان در جام جهانى را جشن 

بگيرند، بايد حداقل چهار سال ديگر صبر كنند.

دى بروين: برزيل كاملاً بهم ريخته بود
ورزش: كوين دى بروين، هافبك تيم ملى بلژيك مدعى شد كه 
تيم ملى برزيل در نيمه اول كاملا گيج شده بود و نمى دانست چه 
كارى انجام دهــد. او گفت: فكر مى كنم ما از لحــاظ تاكتيكى به 
كلى اوضاع را عوض كرديم. روملو لوكاكو و ادن هازارد پستشان را 
عوض كردند و سعى كردند از گوشه ها موقعيت ايجاد كنند. فكر 
مى كنم در نيمه اول ما خيلى خوب بــازى كرديم، موقعيت هاى 
بسيارى داشتيم و برزيل نمى دانست كه بايد چه كار كند. در نيمه 
دوم از لحاظ تاكتيكــى از برزيل بهتر بوديم ولى آنها توانســتند 

موقعيت ايجاد كنند.

شروع لوپتگى در رئال 
با سه ديدار سخت

ورزش: برگزارى اردوى تيم رئال مادريد در كشور مكزيك به علت 
عدم توافق مالى در هاله اى از ابهام قرار گرفته است. تيم رئال مادريد 
كه به تازگى جولين لوپتگى را به عنوان سرمربى خود انتخاب كرده 
است، طبق برنامه ريزى هاى انجام شده قصد داشت به مكزيك سفر 
كند و در مســابقات دوســتانه اى به مصاف تيم پوئبلا از اين كشور 
برود. حال سايت ماركا ادعا كرده است كه اردوى آماده سازى روخى 

بلانكوس در كشور مكزيك به علت عدم توافق مالى لغو شده است.
پيش از اين قرار بود ديدار با پوئبلا اولين ديدار لوپتگى در رئال باشد 
اما حالا ديدار با ســه تيم يوونتوس، رم و منچستر يونايتد در اردوى 
آمريكا اولين مسابقات سرمربى جديد كهكشانى ها محسوب مى شود.

بى شك با انتقال كريســتيانو رونالدو به يوونتوس تقابل اين دو تيم 
جذاب تر و حساس تر از هميشه پيگيرى مى شود و از طرف ديگر تقابل 
مورينيو با روخى بلانكوس از جذابيت هاى هميشگى برخوردار است.

غفورى با استقلال تمديد كرد
ورزش: هرچند هفته گذشته سيدرضا افتخارى خبر از تمديد قرارداد 
باشگاه استقلال با غفورى داده بود اما اين قرارداد هرگز نهايى نشد تا 
اينكه اين بازيكن ديروز با حضور در باشگاه قرارداد خود را تمديد كرد.
گفته مى شــود غفورى بابت مطالبات دو فصل گذشــته اش چك 

دريافت كرد تا در نهايت راضى شود قرارداد خود را تمديد كند.  
 

دايى: سروش را براى
 يك فصل مى خواهم

ورزش: على دايى، سرمربى سايپا در مورد در اختيار گرفتن رفيعى 
براى نيم فصل گفت: ما از خدايمان است كه بازيكنى مثل رفيعى را در 
تيم مان داشته باشيم ، اما تا آخر فصل نه اينكه بخواهيم چنين بازيكنى 
را بگيريم و نيم فصل هم او را از دست بدهيم. مطمئنا ما در نيم فصل 
دوم كارمان دشوارتر است. وى در مورد اخبارى هم گفت: باور كنيد 

ما هيچ خبرى از اخبارى نداريم! ظاهرا اين بازيكن در اسپانيا است.

حسينى: مصدوميتم جدى نيست
ورزش: كاپيتان تيم فوتبال پرســپوليس گفت: آســيب ديدگى ام 
مشكل خاصى نيست كه بخواهد باعث نگرانى شود و يك هفته تا 10 
روز ديگر آماده خواهم بود. سيدجلال حسينى به سايت رسمى باشگاه 
پرسپوليس گفت: پايم كمى حساس شده بود و در حال حاضر با نظر 

كادر پزشكى كارم را دنبال مى كنم. 

تاكيد دوباره سازمان ليگ 
جريمه 2 ميلياردى استقلال

 در صورت غيبت در سوپرجام
ورزش: سعيد فتاحى مسئول برگزارى مسابقات ليگ برتر فوتبال درباره اينكه 
افتخارى مديرعامل باشگاه استقلال اعلام كرده برگزارى ديدار سوپرجام در 
شرايط فعلى به صلاح نيست و اينكه باشگاه ها آماده برگزارى بازى هستند يا 
خير؛ اظهار داشت: برگزارى اين بازى مصوب شده و بايد انجام شود. اگر براى 
برگزارى بازى ها نياز به اعلام آمادگى باشگاه ها باشد كه ما بايد براى هر 16 تيم 
ليگ برترى اين شرايط را در نظر بگيريم و ممكن است هر باشگاهى براى انجام 

بازى ها اعلام آمادگى نكند.
وى درباره مخالفت  هايى كه براى برگــزارى اين بازى صورت مى گيرد گفت: 
سوپرجام قطعاً ســاعت 20:45 روز 29 تير در ورزشگاه آزادى برگزار خواهد 
شد. فتاحى در خصوص اينكه اگر باشگاه استقلال در اين بازى شركت نكند چه 
جريمه اى براى اين باشگاه در نظر گرفته مى شود، گفت: اگر استقلال بخواهد 

در بازى سوپرجام شركت نكند 2 ميليارد تومان جريمه خواهد شد.

چشمى به هفته هاى اول ليگ مى رسد
ورزش: روزبه چشمى در يكى از تمرينات بعد از بازى ايران و مراكش 
دچار مصدوميت شد و ادامه اين مســابقات را از دست داد.چشمى 
اين روزها به مسافرت رفته و در حال اســتراحت است اما با توجه به 
اينكه اين بازيكن از ناحيه كشاله دچار مصدوميت شده است نياز به 
4 هفته درمان دارد.مدافع ملى پوش اســتقلال در صورت برگزارى 
اردوى تيمش در خارج از ايران غايب اين سفر خواهد بود اما در اين 
مدت به درمان پاس مصدوم خود خواهد پرداخت. با اين شرايط اگر 
چشمى از هفته آينده درمان خود را آغاز كند مى تواند با رساندن خود 
به شرايط ايده آل بدنى به هفته هاى دوم يا سوم مسابقات برسد.وى 
قرار است هفته آينده به كلينيك دكتر نوروزى رفته و درمان خود را 

در آنجا آغاز كند.

پايان نگرانى هاى پرسپوليس 
درباره ترابى

ورزش سه: بعد از اينكه باشگاه پرسپوليس با مهدى ترابى ستاره 
تيم ملى و باشگاه ســايپا قرارداد امضا كرد باشــگاه تراكتوسازى 
اعلام كرد كه اين بازيكن سرباز است و با باشــگاه تراكتورسازى 
قرارداد بسته است. اما ديروز رئيس كميته نقل و انتقالات سازمان 
ليگ فوتبال ايران اعلام كرد كه ترابى براى پيوستن به پرسپوليس 
مشكلى ندارد. باشگاه تراكتورسازى در حالى اعلام كرده است كه 
ترابى با اين باشگاه قراردادى منعقد كرده و و بايد در فصل جديد 
بازيكن تراكتور باشــد  كه محمودزاده رئيس نقل و انتقالات مى 
گويد: « درباره اين ادعا بايد عرض كنم طبق مداركى كه در اختيار 
ما است اين بازيكن هنوز سرباز نشــده و تاريخ اعزام مهدى ترابى  
19 مرداد اســت و اگر تا آن زمان مدرك ثبت نام دانشگاه بياورد 
امسال هم مى تواند سربازى نرود ضمن اينكه تحت قرارداد باشگاه 
سايپا است و نمى توانســته با تراكتور قرارداد بسته باشد. در حال 
حاضر مهدى ترابى طبق اسناد موجود در سازمان ليگ يك فصل 
ديگر با ســايپا قرارداد دارد و فسخ قراردادى از اين بازيكن هم در 

سازمان ليگ ثبت نشده است».
وى در پايــان درباره اينكه اگــر تراكتور از ترابى شــكايت كند هم 
گفت:«وضعيت اين بازيكن بايد در كميته تعيين وضعيت بررســى 

شود تا مشخص شود كه آيا او با باشگاه ديگرى قرارداد دارد يا نه» .

 دعوت 20 بازيكن
 به اردوى تيم فوتسال المپيك

ورزش: على صانعى، سرمربى تيم فوتسال المپيك، اسامى بازيكنان 
دعوت شده به اردوى تداركاتى تيم را به شرح زير اعلام كرد: 

بلال اسماعيلى و ســالار آقاپور از آذربايجان غربى، مسعود يوسفى، 
مهدى مهدى خانى از اصفهان، مهــدى زرچينى از مركزى، مهدى 
عليزاده، رضا طهماسبى و ســجاد دارابى از ايلام، عليرضا بيات، على 
عليمردانى، عرفان محمديان و محمد جعفرزاده از تهران، شــادمان 
كريمى از كردســتان، عليرضا صديق و رضا تميزى از مركزى، رضا 
قنبرى از مازندران، فرهاد ابراهيمى از خوزستان، سجاد سرباز و سجاد 

عادلى پور از خراسان رضوى، اميرعباس رستمى از قزوين.
بازيكنان فوق بايد عصر روز دوشنبه 18 تير ماه راس ساعت 17 خود را به كادر 

فنى معرفى كنند.اين اردو تا روز 21 تيرماه ادامه خواهد داشت.

نكونام به دنبال جذب 
مهاجم تازه وارد استقلال

تسنيم: تيم فوتبال نساجى مازندران به دنبال جذب مهاجم تازه وارد 
استقلال است. باشگاه نساجى مازندران اميدوار است روح االله باقرى 
مهاجم تازه وارد استقلال را به خدمت بگيرد. بعد از اينكه بحث ماندن 
على قربانى در استقلال مطرح شد، مربيان تيم نساجى اميدوار شدند 
كه بتوانند استقلالى ها را متقاعد به انتقال باقرى به تيم خود كنند. 
اين موضوع فعلا در حد حرف است اما اگر قربانى در استقلال بماند 

احتمال اينكه باقرى راهى نساجى شود وجود دارد. 
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كورتوا: بار ديگر ثابت كردم 
چه كسى هستم

ورزش:تيبو كورتوا، دروازه بان تيم ملى بلژيك پس از يك نمايش عالى 
مقابل برزيل مدعى شد كه بار ديگر توانايى هايش را به همه ثابت كرد 
و مقابل انتقادات ناعادلانه ايستاد. وى گفت:  من مى دانستم كه نيمار 
ضربه فنى مى زند بنابراين خودم را براى يك ســيو خوب آماده كرده 
بودم. از من به طرز ناعادلانه اى انتقاد مى شد و ثابت كردم كه چه كسى 
هستم. نقشه تاكتيكى ما عالى بود. فكر كرديم كه ، روز ماست. حضور 
در جام جهانى رويايى است كه از كودكى داشته ام. فوق العاده است. 
تيم ما مى خواهد همه بازى ها را ببرد، مقابل انگليس مردم مى گفتند 

مى بازيم ولى پيروز شديم، اعتماد به نفس تيم ما بالاست. 

پائولينيو، هافبك قنارى ها مدعى شد
شكست برزيل از فاجعه  1-7 

هم تلخ تر بود
ورزش:پائولينيو، هافبك برزيل و بارســلونا معتقد است تحمل شكست   در 
مقابل بلژيك سخت تر از شكست 7-1 سال 2014 برزيلى ها در مقابل آلمان 
بوده. پائولينيو  گفت: هر دو شكست براى من سخت بودند. سال 2014 اتفاق 
خيلى ناگوار و پيچيده اى بود ولى اين شكســت، از آن هم سخت تر است. وى 
گفت:  نحوه   شكست خوردن مان، آخر ما تا آخرين ثانيه جنگيديم، آن هم در 
بازى اى كه تمام مدت يك سر و گردن از آنها بالاتر بوديم.  اما گابريل ژسوس، 
مهاجم برزيلى در جام جهانى روســيه به هيچ وجه در حــد و اندازه  انتظارها 
ظاهر نشد و مى توان گفت تورنمنت روســيه براى او تورنمنت فرصت هاى از 
دست رفته بود. ستاره  منچسترســيتى در هر 5 بازى تيمش از ابتدا به عنوان 
يار فيكس به ميدان رفت و با اينكه فصل گذشــته در ليگ برتر جزيره 13 بار 
گلزنى كرده بود، در جام جهانى روسيه موفق نشد حتى يك بار توپ را به تور 

دروازه ها بچسباند. 

احتمال نامزدى مشترك آفريقاى شمالى 
براى جام جهانى 2030 فيفا

ورزش: الجزاير و تونس قصد دارند كه براى ميزبانى جام جهانى 2030 فيفا به 
مراكش بپيوندند. در صورتى كه كشورهاى آفريقاى شمالى براى ميزبانى جام 
جهانى 2030 متحد شوند، احتمالا بايد با كشورهاى آمريكاى جنوبى كه قصد 
دارند براى ميزبانى 2030 اقدام كنند، رقابت كنند. آرژانتين، پاراگوئه و اروگوئه 
به دنبال ميزبانى متحد در جام جهانى 2030 هستند. مسابقات 2030 صدمين 
دوره جام جهانى فيفا خواهد بود. انگليس نيز نامزد احتمالى ميزبانى براى اين 
دوره از جام جهانى است. تصميم گيرى درباره ميزبانى جام جهانى 2030 بعد 

از جام جهانى 2022 انجام مى شود.

رئيس كميته برگزارى مسابقات ليگ برتر 
بازيكنان باشگاه هاى بدهكار كارت بازى 

نمى گيرند!
قدس آنلاين: مســئول كميته برگزارى مســابقات ليــگ برتر به 
باشگاه هاى بدهكار ليگ برترى هشدار داد تا وقتى با طلبكاران تسويه 
نشود هيچ قراردادى براى فصل جديد ليگ برتر از آنها ثبت نخواهد 
شد. سعيد فتاحى گفت: برخى دوستان بر اين باورند كه مى توانند با 
خريد زمان در انجام تسويه حساب با طلبكاران خود وقفه ايجاد كنند 
در حالى كه برابر اعلام فدراســيون فوتبال و كميته تعيين وضعيت 
چنانچه باشگاه هاى بدهكار ليگ برتر برگه تسويه حساب تائيده شده 
از سوى كميته تعيين وضعيت را به سازمان ليگ ارائه نكنند قادر به 
ثبت قرارداد جديد نيستند از اين رو دوستان در جريان باشند كه فردا 

بابت اين موضوع گلايه اى از ما نداشته باشند.
وى در ادامه توضيح داد: فهرست باشگاه هاى بدهكار از سوى مسئولان 
كميته تعيين وضعيت اعلام شــده و باشــگاه هايى كه داراى بدهى 
هستند به خوبى در جريان اين امر قرار گرفتند ولى نكته اينجاست نه 
در جلسه شركت  مى كنند كه در اين باره توضيح دهند نه بدهى خود 
را پرداخت مى كنند . لذا برابر تصميم هيئت رئيسه فدراسيون و اعلام 
كميته تعيين وضعيت به هيچ عنوان قرارداد بازيكنان اين باشگاه ها 
ثبت نخواهد شد و زمانى كه قراردادى ثبت نشود بازيكن يا مربى حق 
حضور در مسابقات رسمى را ندارد از اين رو مديران باشگاه ها هر چه 
سريعتر نسبت به پرداخت مبالغ بدهى خود اقدام كنند تا با مشكلى در 
آغاز ليگ مواجه نشوند. تاكنون تنها چند باشگاه براى پرداخت بدهى 
خود وارد عمل شدند اما برخى باشگاه ها نظير استقلال و پرسپوليس 
هنوز اقدامى براى پرداخت بدهى و اخذ برگه تسويه حساب نكرده اند. 
 به گفته روزبه وثوق احمدى باشگاه پرسپوليس با 600 ميليون تومان 
و استقلال با چهار صد ميليون تومان بدهى به بازيكنان و مربيان سابق 

خود در جمع باشگاه هاى محروم از ثبت قرارداد قرار دارند.  

ورزش: سوت پايان بازى ورزشگاه كازان كه به صدا درآمد، 
ستاره بى فروغ روى زمين افتاد؛ بى آنكه درخششى داشته 
باشد. نيمار، نيمارى كه قرار بود ستاره برزيل در جام جهانى 
2018 باشد و سرانجام وعده ابدى خارج كردن توپ طلا 
از چنگ رونالدو و مســى را عملى كند در ورطه حواشى 
خودساخته اش غرق شــد و از جام بيرون رفت؛ با 2 گل و 

كلى حواشى.

 متكى به احساسات
نيمار برخلاف بازيكنان بزرگ دنيا در مواقع حساس بيش 
از غريزه و تفكر به احساساتش متكى است. هنگام خواندن 
سرود تيم ملى اشك مى ريزد، وقتى در يك بازى نه چندان 
مهم (در سطح نام او) مثل جدال با كاستاريكا گل مى زند، 
گريه مى كند و در زمين بازى بيش تر به دنبال نمايش است 

تا بازى خوب و كمك به تيم.
 هر 120 دقيقه يك مدل

 نيمار در واقع در اين جام هر 120 ساعت يك بار مدل مو 
عوض كرد و  225 دقيقه يك گل زد. وقتى جام شروع شد، 

خيلى ها به نيمار دل بســته بود اما او در بازى اول مقابل 
سوئيس ســايه اى از خودش بود، طى جدال با كاستاريكا 
اولين گلش در جام جهانى 2018 را به ثمر رساند و از فرط 

خوشحالى بابت اين گل ثانيه هاى پايانى اشك ريخت.
 تمارض تاريخى

 در بازى سوم مقابل صربســتان نمايشى معمولى داشت 
و شــاهكار را در جدال مقابل مكزيك رقــم زد؛ جايى كه 
آن تمارض تاريخى را انجام داد و مســبب ساخته شدن 
ترول هايى خنده دار در شــبكه هاى اجتماعى شــد؛ هر 
چند با به ثمر رساندن گل اول بازى در واقع ششمين گل 
خودش در ادوار حضور در جام جهانى را رقم زد.  نيمار به 
عنوان ستاره، وصله ناجور تيم هماهنگ و جوان تيته بود؛ 
تيمى كه بدون او، هرچند ســتاره  آنچنان بزرگى نداشت 
اما هماهنگ زيادى در خودش مى بيند و شايد اگر نيمار، 
بزرگ تيم نبود، تخــت تاثير كار تيمى و برابرى نســبى 

بازيكنان، نتيجه بهترى مى گرفت.
 خرابكار بزرگ

نيمار در نقش مهاجم هدف در از دست دادن توپ در اين 

جام تخصص خاصى نشــان داد. او در مجموع 5 بازى، 
53 بار توپ را از دست داد؛ ميانگين 10/6توپ از دست 
داده در هر بازى! البته برخلاف تصور، بازيكن بارســلونا 
چندان هم فردگرا نبود؛ نشان به آن نشان كه 276 بار به 
هم تيمى هايش پاس داد  و از اين تعداد 217 پاس، سالم 
و كامل به مقصد رسيد.14 تكل و 26 خطا روى او، نشان 
داد بازيكنان رقيب برنامه ويژه اى روى نيمار دارند. نكته 
ويژه اما دريبل هاى او در زمين بود. نيمار در 5 بازى 23 بار 
يار مستقيم خودش را از پيش رو برداشت اما دريبل هايش 
عمدتا سودى براى تيم نداشت و در عوض گاهى باعث بر 
هم خوردن اعصاب طرف مقابل و خطاهاى شديد مى شد. 
البته ما تصور مى كرديم برخى از اين خطاها با شكستگى 
چند عضو نيمار همراه شده اما تمارض او، نشان مى داد 
اشتباه كرده ايم! به هر حال «نى» مانند مسى و رونالدو 
جام را دست خالى ترك كرد تا نشان دهد هنوز راه زيادى 
تا تبديل شدن به شــخصيت اول يك تيم برنده دارد و 
فعلا نمى توان براى رهنمون كردن يك تيم به قهرمانى 

جام جهانى به او دل بست.

شاهين اشكان: بعد از درخشش كيليان امباپه بوداى كوچك 
اين روزهاى فوتبال فرانسه مقابل آرژانتين و پيروزى قاطع برابر 
اروگوئه در مرحله يك چهارم نهايى، فرانسوى ها آماده گشودن 

برگى جديد با نسلى جديد از ملى پوشانشان  مى شوند.
 قهر با خروس ها

افتضاح 2010 و حاشــيه هايى كه بعــد از آن در يورو 2012 
هم ادامه داشت و منجر به نشانه رفتن ستاره هاى گرانقيمتى 
شد كه از نظر مردم فرانســه فقط به تجملات فكر مى كنند و 
ديگر عرقى به تيم ملى كشورشــان ندارند، شكافى بزرگ بين 
هواداران و خروس ها ايجاد كرد و قهرى كه تا جام جهانى 2014 

همچنان ادامه داشت.
وظيفه ديديه دشــان در شــروع مقدماتى برزيــل 2014، 
بازتعريف روح و نظم و انسجام گروهى در چهارچوب تاكتيكى 
مينيماليست و نتيجه گرا بود تا با قرار دادن مجدد نام فرانسه 
در بين برگزيدگان نهايى يك تورنمنت بزرگ، آبرو و حيثيت 
از دست رفته قهرمان 1998 و فيناليست 2006 را بازگرداند. 

 ماموريت غيرممكن 
از نظر مديران فدراســيون، ماموريت دشان در برزيل با صعود 
به مرحله يك چهارم نهايى انجام شــده محسوب شد و دشان 
توانســت اعتماد همه را براى هدايت نسل جديدى از جوانان 
بااستعداد چون پوگبا، انگولو كانته و رافائل واران در يورو 2016 

به ميزبانى فرانسه جلب كند.
دشان به لحاظ نتيجه موفق شــد از پس اين چالش هم برآيد 
و آبى ها را به فينال برســاند ولى از ديدگاه هواداران فرانسوى 
كه هنوز با خاطره 98 و تيم رويايى آن دوران به رهبرى زيدان 
زندگى مى كردند، يك چيزى در اين تيم كم بود. نظم تيمى 
دشان مانند شــخصيت خودش در كنفرانس هاى مطبوعاتى 
خشك بود و فاقد آن شور و نشــاط و جسارتى كه آن ها از يك 

نمايش فوتبال انتظار داشتند.
 صعود اولويت اول

با اين حال استقبال كم هواداران و تعداد اندك تماشاگرانى 

كه براى تشويق اين تيم بار ســفر به روسيه را بستند حتى 
باعث شــگفتى اهالى مطبوعات و رســانه هاى اين كشور 
شــد. مطبوعاتى كه خصوصا بعد از نمايــش هاى محافظه 
كارانه شاگردان دشــان در مرحله گروهى،  متقابلا تقصير 
اين وضعيت را به گردن دشــان مى انداختند. تا جايى كه 
امباپه بعد از بازى مقابل پرو شخصا در مصاحبه اى انتظارات 
را مبالغــه آميز خوانده و با دفاع از ســرمربى اش گفته بود: 
ماموريت اول ما صعود از گروه بود كــه با دو پيروزى مقابل 
استراليا و پرو به نحو احسن انجام شد و اكنون بازى به بازى 

و با برنامه در اين تورنمنت به پيش مى رويم.
 پيروزى حياتى با شاهزاده

اما دشان و تيم ملى فرانســه به يك بازى بزرگ نياز داشتند تا 
خودشان را ثابت كنند و تصوير جذابى از يك گروه جاه طلب ارائه 
دهند. مصاف با آرژانتين همان بازى بزرگ بود و امباپه شاهزاده 
اى كه انگار به قصد گرفتن تاج پادشاهى از مسى به ميدان رفته 

بود. تاريخ فوتبال فرانسه از پيروزى 4-3 در مرحله يك هشتم 
نهايى روسيه 2018 مقابل آرژانتين و كورس 60 مترى امباپه به 
عنوان نقطه عطفى ياد خواهد كرد كه موجبات آشتى هواداران 
را در سطحى عمومى و گســترده تر فراهم آورد. هوادارانى كه 
اينبار توانايى هاى اين تيم را باور كردند و تنها نياز به يك تاييديه 

مقابل اروگوئه داشتند تا اين باور به ايمان تبديل شود.
 باز شدن يخ هاى «دشان»

اما اهداف دشــان به اينجا ختم نمى شوند و تصاوير ويدئويى 
نشــان مى دهند كه ديديه دشــان هم بيش از هــر زمان به 
شاگردانش ايمان آورده. پرسوناژ سرد و بى احساسى كه ناگهان 
امباپه را هنگام خروج از زمين بغل مى كند، بوسه اى به گونه 
اش مى زند و همين كار را در ميان شگفتى همه آنهايى كه در 
6 سال گذشته زير نظرش داشته اند با گريزمن تكرار مى كند، 
پيامش به مردم فرانسه اين است: يك گروه، يك خانواده و يك 

نسلى جديد متولد شده است.

ورزش: كارلوس كى روش سرمربى تيم ملى ايران كه 
نقش پررنگى در ستاره شدن كريس رونالدو در دنياى 
فوتبال دارد با وجود رابطه ســرد اين روزها با مرد سال 
جهان همچنان يكى از شــخصيت هاى مهمى اســت 
كه مى تواند پيرامون شاگرد سابق خود صحبت كند از 
همين رو سايت توتومركاتو وب ايتاليا در پى داغ شدن 
شايعه انتقال رونالدو به يوونتوس به سراغ اين مربى رفت 

و گفت وگويى با او انجام داد.
كى روش در مصاحبه با توتومركاتو وب گفت:« رونالدو 
مى خواهد يك امتحان ديگر را در كارنامه فوتبالى اش 
پشت سر بگذارد، او اعتماد به نفس بسيار بالايى دارد و 
بايد ببينيم كه در نهايت رئال را ترك خواهد كرد تا به 
روند پيروزى هايش ادامه  دهد يا نه؟ اين يعنى مهم ترين 
جام خارج از مادريد. اخبار جدايى او من را شگفت زده 
كرد ولى نه خيلى زياد چون ما كريســتيانو رونالدو را 
مى شناسيم، او مى توانست فوتبالش را در رئال تمام كند 
 DNA ولى آن قدر جاه طلب اســت و ژن پيروزى در
اوســت كه مى خواهد يك امتحان بزرگ ديگر را پشت 

سر بگذارد.
سرمربى ايران در پاسخ به اين سوال كه آيا فكر مى كنيد 
در يووه موفق خواهد بود، افزود: «براى اين كه داستانى 
استثنايى در ايتاليا رقم بزند، بايد در چمپيونزليگ براى 
يووه بدرخشد. زدن گل هاى متعدد در سرى آ، هر چند 
كار آســانى نيســت ولى براى او كافى نيست. مطمئنا 
رونالدو هم از اين كه فقط در ليگ ايتاليا قهرمان شــود 
خوشحال نخواهد شــد چون براى يوونتوس، رونالدو 

نيروى مهمى در چمپيونزليگ خواهد بود».  

رونالدو به يونان گريخت!
كريستيانو رونالدو تعطيلات تابستانى خود را از يونان 
شروع كرده است.او به دور از شايعات، راهى يونان شده 
تا همراه خانواده، تعطيلات تابســتانى خود را استارت 
بزند.پس از اتمام كار پرتغال در جام جهانى، تعطيلات 
تابستانى رونالدو نيز رسما شــروع شد و او با هواپيماى 

اختصاصى خود به جزيره پلوپونسوى يونان رفته و سپس 
با هلى كوپتر به ويلايى مجلل در منطقه توريستى كاستا 
ناوارينو منتقل شده است.تدابير شــديد امنيتى براى 
محافظت از رونالدو در اين منطقه برقرار شــده است. 
رونالدو سال گذشته در جزيره تفريحى ايبيزاى اسپانيا 

تعطيلات تابستانى خود را سپرى كرده بود.

كى روش: رونالدو دنبال چالشى ديگر است

ورزش: ادينسون كاوانى، مهاجم تيم ملى اروگوئه مدعى شد كه تمام تلاشش را انجام داده تا براى ديدار روز گذشته مقابل فرانسه 
آماده باشد. او گفت:  هفته خيلى ويژه اى براى من بود زيرا انتظارات بســيار بالا بود و سعى كردم آماده شوم. تمام تلاشم را انجام 
دادم ولى صد در صد آماده نبودم. با اين حال بايد واقع گرا بود، احساس كردم نمى توانم 90 دقيقه بازى كنم بنابراين بهتر بود هم 
تيمى هايم بازى كنند. وقتى در ديدارهايى كه شدت برخوردها در آن بالاست حضور داريد، ممكن است اين اتفاقات براى هر كسى 
رخ دهد. اين بار نوبت من بود ولى بايد ادامه دهيم زيرا همه چيز رو به جلو مى رود. پيش از ورود به زمين، من به همه گفتم كه به آنها 

افتخار مى كنم. براى من هم تيمى هايم اهميت بسيارى دارند. به تيمم افتخار مى كنم، بدون توجه به نتايج. 

ورزش: ديگو گودين، كاپيتان تيم ملى اروگوئه، با وجود شكست  تيمش مقابل فرانسه، عملكرد هم تيمى هايش را تحسين و از 
فرناندو موسلرا، دروازه بان تيمش، دفاع  كرد.

 گودين گفت: من به هم تيمى هايم افتخار مى كنم. آنها مانند شير بودند. ما تيمى هستيم كه در آن هر بازيكن تمام توانش را در بازى 
و تمرينات گذاشت. من تنها مى توانم از هم تيمى هايم تشكر كنم. ما در اين ديدار فاقد انسجام لازم در رويارويى با يك حريف بسيار 
قدرتمند بوديم. اين شكست تلخ بار ديگر به ما ثابت كرد تا در فوتبال هر اتفاقى ممكن است رخ بدهد. ما مطمئنا جبران خواهيم كرد.

 فرناندو دروازه بان فوق العاده اى است. همه ما اشــتباه مى كنيم. او در موقعيت هاى ديگر سيوهاى فوق العاده اى داشت و ما را 
نجات داد.

 حمايت كاپيتان از 
دروازه بان بدشانس 
اروگوئه

 كاوانى: تمام تلاشم را 
انجام دادم كه
 به بازى برسم

مدل مو،تمارض، گريه و ديگر هيچ

نيمار؛ وصله ناجور قهرمان

راز پيروزى بلژيك:
 اتحاد و يك غافلگيرى بزرگ

آدام اسميت يادداشــت نويس تايمز: غافلگيرى بزرگ 
قبل از به صدا در آمدن ســوت شــروع بازى ديده شد، وقتى 
ماروان فلينى و ناصر چدلى كه بازى باخته را مقابل ژاپن بدل 
به پيروزى  دراماتيك كردند، در تركيب اصلى قرار گرفتند و 

يانيك كاراسكو و دريس مرتنز روى نيمكت نشستند.
شايد صرف عوض كردن اين بازيكنان با هم چندان هم غير قابل 
پيش بينى نبود. بلژيك مشخصا مقابل برزيل نياز به استحكام 
دفاعى بيشترى داشت و قرار گرفتن فلينى كنار اكسل ويتسل 
اين وضعيت را براى شياطين ســرخ اروپا فراهم مى كرد. در 
ضمن اين تغيير به دبروينه هم اجازه داد يك خط جلوتر برود و 

از قدرت هجومى خودش بيشتر استفاده كند.
 نكته مهم اما در تغيير چينش تيم بود. مارتينز براى اولين 
بار در اين تورنمنت تيمش را با دفاع چهار نفره و سيســتم 
3-3-4 به زمين فرستاد، در سيستمى كه دبروينه بر خلاف 
انتظار در نقش شماره 9 كاذب بازى مى كرد و روملو لوكاكو 
به بال راســت منتقل شــده بود. اين تغيير برزيلى ها را در 
نيمه اول گيج كــرد و در نهايت بــا گل دوم، روى حركت 
فوق العاده لوكاكو و شليك دقيق دبروينه راه سخت و دشوار 

براى بازگشت شان ساخت.
بعد از پايان بازى مارتينز گفت بيش از اين نمى توانست به 
بازيكنانش افتخار كند: «مسئله اصلى اجراى ايده تاكتيكى 
است، كارى كه بچه ها فوق العاده انجامش دادند. اين تغيير 
بزرگ تنها در دو روز اتفاق افتــاد و بازيكنان براى قبولش 
بايد بسيار شــجاع باشــند. مارتينز در پايان از نگاهى در 
چشــمان بازيكنانش گفت كه بهش خبــر پيروزى بزرگى 
مى دادند. وينســنت كمپانى هم قبل از شروع بازى اعلام 
كرد راه پيروزى بر ســتاره هاى بزرگ برزيل اتحاد بيشتر 

نسبت به آن هاست.
نمايش لوكاكو در اين بازى يكــى از بارزترين نمونه هاى اين 
اتحاد و از خودگذشــتى براى تيم بود. مهاجمى كه همچنان 
براى آقاى گلى جام جهانى مى جنگد، در اين شب تمام اميال 
و خواسته هاى انفرادى خودش را كنار گذاشت و در تمام طول 

بازى براى تيمش در كانال هاى كنارى دويد.
 بلژيك مارتينز تيمى نيست كه براى يك بازيكن بازى كند، 

بلكه تمام اين ستاره ها براى هم بازى مى كنند.
در اين ميان البته نقش ادن آزارد را هم به هيچ وجه نمى توان 
فراموش كرد، ســتاره اى كه بــا تكنيك و اعتمــاد به نفس 
فوق العاده اش برتــرى ذهنى را به تيمش بخشــيد و 10 بار 
برزيلى ها را از پيش رو برداشت (بيش از هر بازيكن ديگرى در 

زمين) و 7 خطا از تيم تيته گرفت.
بلژيك حالا در 24 بازى اخيرش بدون شكســت مانده (19 
پيروزى، 4 مساوى) و با بردن تمام بازى هايش در جام جهانى 
روسيه راهى نيمه نهايى و جدال بزرگ ديگرى با فرانسه شده 
اســت. آنها  حالا بين چهار تيم نهايــى تورنمنت جاى دارند، 

جايگاهى كه كاملا لايقش هستند.

ورزش: جلســه رئيس و اعضاى هيئت اجرايــى كميته ملى 
المپيك با وزير ورزش و جوانان براى تصميم گيرى درباره تركيب 
نهايى كاروان ايران و معرفى پرچمدار كاروان ايران در بازى هاى 
آسيايى اندونزى برگزار شــد. در نهايت با نهايى شدن تركيب 
كاروان اعزامى ايران در رشــته هاى مختلف، درباره پرچمدار 
هم تصميم گيرى شــد. پيش از اين كيميا عليزاده(تكواندو)، 
احســان حدادى(دووميدانى) و الهــه احمدى(تيراندازى) به 
عنوان كانديداى پرچمدارى مطرح شــده بودند كه در نهايت 

كيميا عليزاده به عنوان پرچمدار انتخاب شد.
اين دختر تكوانــدوكار در المپيك 2016 اوليــن مدال تاريخ 
ورزش بانوان ايران را كسب كرد و حالا در اولين تجربه خود در 
بازى هاى آسيايى پرچمدار خواهد بود.  كيميا عليزاده  پرچمدار 
كاروان ايــران در بازى هاى المپيك جوانــان نانجينگ بوده و 
نخســتين طلاى تكواندو ايران در بازى هاى المپيك جوانان را 
نيز در كلكسيون افتخارات خود دارد. اگرچه در المپيك چندين 
بار شــاهد پرچمدارى بانوان بوديم اما اين اتفاق در بازى هاى 
آسيايى تنها يك بار و در ســال 1998 رخ داده كه پرچم دست 

زهرا محروقى در رشته تيراندازى بوده است.
هجدهمين دوره بازى هاى آســيايى روزهاى 27 مرداد تا 11 

شهريور در جاكارتا و پالمبانگ برگزار مى شود. كاروان ايران با 
حضور 383 ورزشكار در اين بازى ها شركت مى كند و احتمال 

افزايش تعداد نفرات نيز وجود دارد.
پنج پرچمدار اخير ايران در بازى هاى آسيايى به شرح زير است.
 بازى هاى آســيايى 1998 بانكوك - تايلنــد / پرچمدار: زهرا 
محروقى (تيراندازى) 10 طلا، 11 نقره، 13 برنز و مجموع 34 

مدال - هفتم
 بازى هاى آسيايى 2002 بوسان - كره جنوبى / پرچمدار: على 
دايى (مدال طلا - فوتبال) 8 طــلا، 14 نقره، 14 برنز و مجموع 

36 مدال - دهم
 بازى هاى آســيايى 2006 دوحه - قطر / پرچمدار: حســين 
رضازاده (مدال طلا - وزنه بردارى) 11 طلا، 15 نقره ، 22 برنز و 

مجموع 48 مدال - ششم
 بازى هاى آســيايى 2010 گوانگجــو - چين/پرچمدار: صمد 
نيكخواه بهرامى (بسكتبال)، 20 طلا، 15 نقره، 24 برنز و مجموع 

59 مدال - چهارم
 بازى هاى آسيايى 2014 اينچئون - كره جنوبى/پرچمدار بهداد 
سليمى (مدال طلا - وزنه بردارى)، 21 طلا، 18 نقره، 18 برنز و 

مجموع 57 مدال - پنجم

جواد رســتم زاده:  اين روزها دغدغه اصلى پرسپوليسى ها 
حفظ اميرى و بيرانوند اســت. دو ملى پوشــى كه حالا بواسطه 
عملكرد درخشان شان در جام جهانى   خاطرخواه هاى مخصوص 
خودشــان را دارند. سرخپوشان با وجود بســته بودن پنجره با 
جذب مردانى چون شــريفى ، شــيرى ،ترابى و رفيعى عملكرد 
خيلى خوب داشــته اند و اگر بتوانند دو ملــى پوش خود راهم 
حفظ كنند بهترين تيم ســاليان اخير را چــه در زمين و چه در 
روى نيمكت خواهند داشــت. با اين حال بين اميرى و بيرانوند 
حفظ اميرى ســخت تر بنظر مى رســد. به هر حــال بيرانوند 
قرار داد 5 ســاله دارد و حتــى در صورت انتقالــش پول خوبى 

هم نصيب باشــگاه مى 
شــود كه مى تواند 

مرهمى باشــد 
بــر زخم هاى 
مالــى . امــا 
ن  ســتا ا د
ميــرى كه  ا
قــراردادش 
تمام  هــم 
است  شده 

فرق دارد.

 كارا و بــدون 
حاشيه

برانكو از پايان فصل 
قبل پايش را براى 

حفظ وحيد 

اميرى در يك كفش كرده و مدام از باشگاه خواسته است اين بازيكن 
را حفظ كنند. كارى كه معمولا مرد كــروات براى كمتر بازيكنى 
انجام داده است. اما كارايى بالاى اين بازيكن و بدون حاشيه بودن او 
باعث شده تا سرنوشتى چون طارمى ، مسلمان و رضاييان در ذهن 
برانكو پيدا نكند. طعنه آميز اينكه اصرار ايوانكوويچ براى حفظ وينگر 
ملى پوشــش در حالى پايان ندارد كه پرسپوليس در پست اميرى 
بازيكنانى چون عاليشاه و البته ترابى ملى پوش را هم در اختيار دارد.
ولى چند پست  بودن اميرى و قدرت دوندگى و هوش پاسورى او 
 گره گشاى سرخ ها در تنگناهاى ليگ برتر و بازى هاى آسيايى است. 
همين هم هست كه باشگاه سعى دارد حداقل تا نيم فصل بتواند از 

اميرى استفاده كند تا رفيعى و ترابى به تركيب اضافه شوند.
  پيشنهادها رسمى نيست

 تا به امروز با وجود تمام شايعات اما پيشــنهادى رسمى از تيمى 
بزرگ به اميرى نرسيده است. هر چه هست گمانه زنى است. برخى 
سايت ها از سلتاويگو اسپانيا، گالاتاسراى تركيه و فنرباغچه تركيه 
نام برده اند كه نسبت به جذب اميرى علاقه نشان دادند اما  حتى 
خود اميرى هم در مصاحبه هايش از باشگاهى نام نمى برد كه براى 
او پيغام و پسغامى فرستاده باشد. او ديروز فقط از علاقه شخصى اش 
به آرسنال گفت. تيمى كه خيلى بعيد است با آن همه مهره بزرگ 
برنامه اى براى جذب بازيكن ايرانى داشــته باشــد. او مى گويد از 
اروپا پيشنهاد دارد . تاكيد  مى كند كه عاشــق آرسنال است، اما 
پرسپوليس را بيشتر دوست دارد. « بهترين سال هاى فوتبالى ام را 
در تيم پرسپوليس گذرانده ام و باعث افتخارم است كه دو سال پياپى 
با اين تيم بزرگ قهرمان ليگ برتر شــدم.هر اتفاقى كه در فوتبال 
براى من رخ بدهد، مطمئن باشيد فكر و تدبير پشت آن است و قطعا 

خوشحالى و رضايت مردم برايم مهم و اولويت من است.»
  خوشبينى سرخ ها

وحيد اميــرى بر اســاس هميــن گفته ها 
هنوز حرف قطعى از رفتن نزده اســت 
و با وجود بســته بودن پنجــره نقل و 
انتقالات بــراى گرفتــن رضايتنامه و 
حتى مذاكره با تيمى وارد عمل نشده 
اســت. خبيرى، مديــر اجرايى تيم 
فوتبال پرسپوليس درباره وضعيت 
وحيد اميــرى و عليرضــا بيرانوند 
براى فصل آينده گفــت: بيرانوند 
با پرســپوليس قــرارداد دارد اما 
مقرر شــده اگر ايــن دروازه بان 
از باشــگاه هاى بــزرگ اروپايى 
پيشنهاد داشــته باشد مديريت 
باشــگاه درباره اين پيشــنهادات 
و جدايــى او تصميم گيــرى كند. وى 
دربــاره وضعيت وحيد اميــرى عنوان 
كرد: اين بازيكن از دو كشور قطر و تركيه 
پيشنهاد دارد اما ما تلاش مى كنيم او را 

در پرسپوليس نگه داريم.

براى بازى هاى آسيايى 2018 

«كيميا عليزاده»  پرچمدار كاروان ايران شد
 ملى پوش پرسپوليس هنوز دعوتنامه رسمى ندارد

« اميرى» در انتظار پيشنهاد آرسنال

يزدانى: كشتى شاهد شديدترين كم لطفى ها است
ورزش: قهرمان كشتى آزاد جهان و المپيك گفت: شاهد بى سابقه ترين و شديدترين كم لطفى ها از جانب افرادى هستم كه بايد 

همانند پدرى مهربان نگاهى برابر به تمامى فرزندان خود داشته باشند، اما ندارند و رسول خادم تنهاست.
حسن يزدانى در زمينه متن منتشر شده از وى در صفحه شخصى اش و انتقادات صورت گرفته وى افزود: متن منتشر شده توسط 
من درد دل تمام كشتى گيران تيم هاى ملى است . البته دغدغه هاى كشتى گيران از طريق نامه به رئيس جمهور ارسال شد، اما 
پاسخى دريافت نكرديم. وى  تصريح كرد: تيم كشــتى آزاد نوجوانان كشورمان با توجه به قرعه هاى سخت و حضور نمايندگان 
رژيم اشغالگر قدس با تمامى دغدغه هاى موجود پس از 22 ســال و خارج از خانه قهرمان جهان شد، اما متأسفانه در سكوت و 

تنهايى وارد كشور شدند.

خروس ها حالا مدعى اصلى قهرمانى هستند

رنسانس دوباره در فرانسه

پيشنهاد 600 هزار يورويى ريزه اسپور 
به بيرانوند

ورزش: بعد از بازى هاى خوب عليرضا بيرانوند در جام جهانى 2018 روسيه مورد توجه چند تيم 
قرار گرفته است. اين بار سايت اخبار فوتبال تركيه اعلام كرد باشگاه ريزه اسپور به دنبال خدمت 
گرفتن عليرضا بيراوند، دروازه بان تيم   ملى فوتبال ايران اســت كه در حال  حاضر در عضويت تيم 
فوتبال پرسپوليس است. اين سايت اعلام كرد كه باشگاه تركيه اى پيشنهاد رسمى خودش را نيز 
براى بيرانوند به باشگاه پرسپوليس اعلام كرده است كه اين پيشنهاد در ابتدا 450 هزار يورو و در 
ادامه  به 600 هزار يورو در سال مى رسد.ريزه اسپور باشگاهى است كه قبلا مهدى طارمى و رامين 

رضاييان را نيز جذب كرد كه اين دو انتقال موفق نبود و قرارداد هر دو بازيكن فسخ شد.

روبرتو مارتينز، ســرمربى بلژيك، پــس از پيروزى تيمش 
مقابل برزيل و صعود به نيمه نهايى جام جهانى، از شاگردانش با عنوان 
«قهرمان» ياد كرد. مارتينز گفت: بازيكنانم شگفت انگيز هستند. آنها 
شجاعت فوق العاده اى نشان دادند. حتى براى يك دقيقه هم تصور 
نكردم كه آنها قصد تسليم شدن دارند. بايد پذيرفت كه برزيل كيفيت 
و آمادگى زيادى دارد. آنها مى توانند شما را شكست بدهند اما ما اين 

را نپذيرفتيم. بلژيك حتى براى يك ثانيه هم تسليم نشد.
 اين بچه ها شايستگى اين را دارند كه قهرمان بلژيك باشند. اجراى 
تاكتيك هاى تيم اســتثنايى بود. اين اتفاق ويژه اى است و ما نمى 
توانيم اجازه بدهيم مردم بلژيك نااميد شوند. ما مى توانيم اين اتفاق 

را به نسل هاى بعدى منتقل كنيم؛ شكست دادن برزيل را. 

برگزارى سوپركاپ اسپانيا مبهم تر شد
 پس از اعلام مخالفت باشــگاه ســويا با تاريخ پيشنهادى 
فدراسيون فوتبال اسپانيا، مشخص نيست كه سوپركاپ اسپانيا بين 

سويا و بارسلونا چه زمانى و به چه صورت برگزار خواهد شد.
فدراسيون فوتبال اسپانيا براى دو باشــگاه بارسلونا و سويا به عنوان 
فيناليست هاى سوپرجام اسپانيا ضرب الاجلى جهت گرفتن تصميم 
نهايى شان درباره تاريخ و شيوه برگزارى اين جام تعيين كرده است. 
طبق اعلام منابع نزديك به باشگاه بارســلونا، اين باشگاه پيشنهاد 

فدراسيون براى تغيير شــيوه برگزارى سوپرجام اسپانيا از شيوه 
رفت و برگشــتى فعلى به تك بازى شدن در يك زمين بيطرف 
 آگوســت را پذيرفته اما باشگاه سويا حاضر به 

خوسه كاسترو، رئيس باشگاه سويا پس از جلسه اى كه شب 
گذشته ميان اعضاى هيئت مديره اين باشگاه برگزار شد، 

اعلام كرد كه آندلوسى ها حاضر نيستند فرصت انجام 
يكى از دو بازى رفت و برگشت در خانه خودشان را از 
دست بدهند و دليل آن را هم متعهد بودن نسبت به 

هواداران و اسپانسرهاى باشگاه دانست.

 سرمربى اروگوئه مى ماند؟
 اســكار تابارز، ســرمربى اروگوئــه، پس از 

 تيمش مقابل فرانســه در يك چهارم 
نهايى جام جهانى، از اظهار نظــر در مورد آينده اش خوددارى 

كرد. وى گفت: نمى خواهم در مورد آينده ام صحبت كنم. تصميم با 
مديران فدراسيون است. من در مورد چنين موضوعاتى صحبت نمى 

حفظ اميرى ســخت تر بنظر مى رســد. به هر حــال بيرانوند 
5قرار داد 5قرار داد 5 ســاله دارد و حتــى در صورت انتقالــش پول خوبى 

هم نصيب باشــگاه مى 
شــود كه مى تواند 

مرهمى باشــد 
بــر زخم هاى 
مالــى . امــا 
ن  ســتا ا د
ميــرى كه  ا
قــراردادش 
تمام  هــم 
است  شده 

فرق دارد.

 كارا و بــدون  كارا و بــدون 
حاشيهحاشيه

برانكو از پايان فصل 
قبل پايش را براى 

حفظ وحيد 

همين هم هست كه باشگاه سعى دارد حداقل تا نيم فصل بتواند از 
اميرى استفاده كند تا رفيعى و ترابى به تركيب اضافه شوند.

  پيشنهادها رسمى نيست
 تا به امروز با وجود تمام شايعات اما پيشــنهادى رسمى از تيمى 
بزرگ به اميرى نرسيده است. هر چه هست گمانه زنى است. برخى 
سايت ها از سلتاويگو اسپانيا، گالاتاسراى تركيه و فنرباغچه تركيه 
نام برده اند كه نسبت به جذب اميرى علاقه نشان دادند اما  حتى 
خود اميرى هم در مصاحبه هايش از باشگاهى نام نمى برد كه براى 
او پيغام و پسغامى فرستاده باشد. او ديروز فقط از علاقه شخصى اش 
به آرسنال گفت. تيمى كه خيلى بعيد است با آن همه مهره بزرگ 
برنامه اى براى جذب بازيكن ايرانى داشــته باشــد. او مى گويد از 
اروپا پيشنهاد دارد . تاكيد  مى كند كه عاشــق آرسنال است، اما 
پرسپوليس را بيشتر دوست دارد. « بهترين سال هاى فوتبالى ام را 
در تيم پرسپوليس گذرانده ام و باعث افتخارم است كه دو سال پياپى 
با اين تيم بزرگ قهرمان ليگ برتر شــدم.هر اتفاقى كه در فوتبال 
براى من رخ بدهد، مطمئن باشيد فكر و تدبير پشت آن است و قطعا 

خوشحالى و رضايت مردم برايم مهم و اولويت من است.»
  خوشبينى سرخ ها

وحيد اميــرى بر اســاس هميــن گفته ها 
هنوز حرف قطعى از رفتن نزده اســت 
و با وجود بســته بودن پنجــره نقل و 
انتقالات بــراى گرفتــن رضايتنامه و 
حتى مذاكره با تيمى وارد عمل نشده 
اســت. خبيرى، مديــر اجرايى تيم 
فوتبال پرسپوليس درباره وضعيت 
وحيد اميــرى و عليرضــا بيرانوند 
براى فصل آينده گفــت: بيرانوند 
با پرســپوليس قــرارداد دارد اما 
مقرر شــده اگر ايــن دروازه بان 
از باشــگاه هاى بــزرگ اروپايى 
پيشنهاد داشــته باشد مديريت 
باشــگاه درباره اين پيشــنهادات 
و جدايــى او تصميم گيــرى كند. وى 
دربــاره وضعيت وحيد اميــرى عنوان 
كرد: اين بازيكن از دو كشور قطر و تركيه 
پيشنهاد دارد اما ما تلاش مى كنيم او را 

در پرسپوليس نگه داريم.
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ادب و هنر

خبر

فریدون شهبازیان:
موسیقی پاپ باید ممیزی شود

تسنیم: حدود یک سال و نیم است که چوب رهبری ارکستر ملی ایران 
در دســتان فریدون شهبازیان است. پیش از آمدنِ شهبازیان به ارکستر 
ملی، دیگر خبری از دوران اوجِ ارکستر نبود و رخوت و تکرار در ارکستر 
ملی به حدی رســیده بود که آخرین اجراهای ارکستر ملی با سالن های 
خالی مواجه می شــد. اکنون اما رونقی نســبی در ارکستر ملی ایران به 
وجود آمده است. با فریدون شهبازیان رهبر ارکستر ملی ایران همکلام 
شدیم تا درباره اوضاع ارکستر ملی با او صحبت کنیم. در ادامه حاصل این 

همکلامی را می خوانید:

  هدف از اجرای ارکسترها در کشورهای دیگر، معرفی موسیقی 
ارکسترال ایران به مردمانِ دیگر کشورها بیان می شود. به نظر 

شما در انجام این کار تا چه حد موفق بوده ایم؟
موسیقی ایرانی خواننده محور اســت. ما موسیقی بدون کلام ایرانی را 
کمتر اجــرا می کنیم و مردم هم کمتر آن را شــنیده اند. اینکه بتوانیم 
موسیقی سرزمینمان را به جهانیان معرفی کنیم، کاری است که در دراز 
مدت جواب می دهد. در زمینه آهنگ های موسیقی اصیل ایران یا همان 
موسیقی سنتی اجراهای بسیاری در سراسر جهان روی صحنه رفته است. 
گروه های دو نفره و چند نفره اجراهای بسیاری در بیشتر کشورهای جهان 
داشته اند. اما این موسیقی هرگز نتوانسته جای موسیقی ارکسترال ایران را 
بگیرد. ما باید از دستمایه موسیقی محلی و مقامی و موسیقی های اصیل 
ایران استفاده کنیم و آثار ارزشمندی بنویسیم و به اهداف بلند مدتمان 

برسیم.

 نسل جدید آهنگسازان موسیقی ایرانی به سمت موسیقی 
پاپیولار رفته اند. آن ها توان و انرژی خود را در بخش موســیقی 
پاپ صرف می کنند و کمتر به موسیقی جدی اهمیت می دهند. 

علت این امر را در چه می بینید؟
در موسیقی پاپ پول حرف اول را می زند. این موسیقی را مردم دوست 
دارند و برای شنیدنش هزینه می کنند. خوانندگان و آهنگسازان این حوزه 
هم درآمدهای خوبی دارند و هرگز حاضر به رها کردن این ژانر از موسیقی 
نیستند. اگر همین شرایط در موسیقی ملی و در حوزه ارکسترها بیفتد، 

همه چیز زیر و رو می شود. مردم برای موسیقی پاپ هزینه می کنند.
اگر قرار اســت به موسیقی پاپ مجوز بدهند باید همه چیز شسته رفته 
باشــد و در این زمینه باید موسیقی ممیزی شود. شاید این ممیزی در 
عرصه موسیقی سنتی و ارکســترال لازم نباشد، اما در زمینه موسیقی 
پاپ نباید به هر کسی اجازه ورود به این حیطه داده شود؛ آن هم با این 

شعرهای بسیار بد. ترانه سرایی به قهقرا رفته است.

 انتشارات هزاره ققنوس منتشر کرد
»گلوله، درخت، پرنده« در بازار کتاب 

ایکنا: کتاب »گلوله، درخت، پرنده« مجموعه شعر آیینی و دفاع مقدسی 
سلبی ناز رستمی از سوی انتشارات »هزاره ققنوس« منتشر شده است.

»کبوتران زیادی«، »هر اذان«، »برف و باران«، »شکوه لبخند تو«، »ماه«، »بوی 
باروت می دهد«، »به شهادت تو قسم«، »نزدیک تر به حنجره تو«، »گلوله ها 
دود می شــد«، »جنگ حضور غریبی دارد«، »من شاعرم«، »دلم به بوی تو 
آغشته اســت«، »پرواز تو بی گمان«، »از خاکم شروع شد« و »گاهی موج 

می گیرد« از عناوین سروده هایی است که در این مجموعه آمده است.
عنوان این کتاب از عنوان یک ســروده گرفته شده است که در بندهای 

کوتاهی از این سروده می خوانیم:
»چفیه ات را / پیچید دور گریه هایش/ با گلبرگ های ســپید و/ واژه های 

خیس/ بی هیچ کلامی/ مثل رودی/ ماه را بر شانه می برد«.
یادآور می شود؛ این کتاب با شمارگان 1000 نسخه و قیمت 5000 تومان 

از سوی نشر »هزاره ققنوس« منتشر شده است.

گفت و گوی قدس با کلر ژوبرت، نویسنده فرانسوی داستان های مذهبی به بهانه روز ادبیات کودک و نوجوان

راوی کودکانه رازهای زندگی

یکی از انتقادات وارده به آثار حوزه کودک، سطحی بودن این کتاب هاست. برای جلوگیری از انتشار آثار ضعیف ما نمی توانیم 
مانع از تولید این آثار شویم، ولی می توان در توزیع این آثار تدابیری داشت. مثلاً جوایزی که در حوزه ادبیات کودک مرسوم 
شده، همچون لاک پشت پرنده، می تواند در معرفی آثار خوب کمک کند. انتشار فهرست کتاب های خوب هم می تواند به 
انتخاب درست خانواده ها کمک کند. اگر به این سمت برویم، ممکن است کتاب های ضعیف تولید شوند، اما مشتری نخواهند 
داشــت. ضمن اینکه مربیان و والدین باید یاد بگیرند که کتاب خوب برای فرزندانشــان بخرند. برنامه هایی هم برای اهدای 
کتاب در مناطق محروم داشتیم چون کتابخوان کردن کودکان مناطق محروم بسیار مهم است و باعث کاهش بزهکاری و 
آسیب های اجتماعی می شود. کتاب خواندن کودکان، ثروت ملی است. از طرف دیگر به نظر من برای کسانی که می خواهند 
در حوزه داستان نویسی کودک فعالیت کنند، مفیدتر از کلاس های آموزشی، حضور در کارگاه های داستان نویسی است که 
آثارشان را در بوته نقد قرار می دهند؛ هم برای نویسندگان متبحر و هم تازه کارها. شنیدن نقد دیگران به من خیلی کمک 
می کند چون یک داستان می تواند همیشه بهتر نوشته شود. مخاطب وقتی داستان را می شنود، نظراتش بسیار مهم است 

چون داستان برای مخاطب است.

در آثار من مضامین دینی و معنوی، پررنگ اســت که این مســئله به خاطر زیست و تجربه دینی من بوده است. زمانی که 
فرزندانم کوچک بودند، می دیدم که چقدر سؤال دارند و پاسخ دادن به آن ها دشوار است، اما دیدم که داستان چقدر می تواند 
کمک کند نه برای جواب دادن بلکه برای بی جواب نگذاشتن سؤالات بچه ها. مثلاً خیلی از بچه ها می پرسند، خدا کجاست یا 
چرا خدا را نمی بینیم، من داستانی با این موضوع نوشتم که هم جواب منطقی سختی به بچه ها ندهم و هم اینکه سؤالهایشان 

را بی جواب نگذارم. 
آموزش مفاهیم دینی در دوران کودکی برای تربیت افرادی با هویت دینی بسیار تأثیرگذار است، اما اینکه چگونه مفاهیم را 
برای کودکان باز کنیم، مسئله اصلی است. وقتی کودکی سؤالی می پرسد، خیلی مهم است که به او نگوییم، وقتی بزرگ شدی 

می فهمی! باید طوری درباره خدا به او گفت که حضور خداوند را در زندگی اش به صورت ملموس و پررنگ، احساس کند. 
البته هنگام نوشــتن، این نگرانی را داشــتم که مفاهیم انتزاعی و دینی دچار بدفهمی برای کودک نشود، چون بسیاری از 
نویسندگان به دلیل حساسیت مضامین معنوی، وارد این فضا نمی شوند. برای همین سعی می کنم وارد مسائل حساس نشوم 

و فقط به مسائلی در حوزه دین و معنویت بپردازم که در حد دایره درک کودکان باشد.

حاشیه دوحاشیه یک

کودکان را بی جواب نگذاریمپیشنهادهایی برای رشد کتابخوانی

 ادب و هنر/ زهره کهندل  نجابت نگاهش 
به شــرقی ها رفته است، اما چشــمان آبی اش، 
ردی از سرزمین های غربی را به یادگار دارد. کلر 
ژوبرت 57 ســاله، بیش از نیمی از عمرش را در 
جهان نوشتن برای کودکان گذرانده است. او در 
یک خانواده مسیحی اهل پاریس بزرگ شده، اما 
در 19 ســالگی، مسیر زندگی اش تغییر می کند. 
مسلمان می شود و با یک دانشجوی ایرانی ازدواج 
می کند و ایران می شــود وطن انتخابی اش. کلر 
ژوبرت لیســانس علوم تربیتی و فوق لیســانس 
ادبیات کودکان دارد. نویســنده خوش ذوقی که 
مهارت خوبی در توصیف حقایق زندگی به زبان 
کودکان دارد و اتفاقات تلخ و شــیرین زندگی را 
به زبان ســاده و روان برای کودکان می گوید. با 
نگاهی گذرا به آثارش می توان به گرایش مذهبی 
و دیدگاه هــای معنوی او پی بــرد. کلر ژوبرت از 
معدود نویسندگانی است که آثارش را تصویرگری 
می کند. به بهانه روز ملی ادبیات کودک و نوجوان 
با این نویســنده درباره آنچــه در جهان ادبیات 
کودک می گذرد، گفت و گویی کردیم که در ادامه 

می خوانید.

 ماجرای ورود شما به دنیای نویسندگی 
کودک چیست؟

من از کودکی علاقه زیادی به مطالعه و نویسندگی 
داشــتم ولی در فرانســه، باوری وجود دارد که 
می گوید نویســندگی ذاتی است و نه آموختنی. 
فکر کردم من که بلد نیستم داستان بنویسم پس 
استعدادش را هم ندارم در حالی که می توانستم 
با آموزش، اصول داستان نویسی را بیاموزم. زمانی 
که بچه دار شدم، می خواستم فرزندانم را علاقه مند 
به کتابخوانی کنم. به همین دلیل کتاب کودک 
می خریدم و برایشان قصه می گفتم، این باعث شد 
که عاشق ادبیات کودک شوم. ضمن اینکه حضور 
در ایران هم به این علاقه، تحقق بخشــید چون 
در ایران معتقدند که داستان نویسی، آموختنی 
است بنابراین مسیر آموختن اصول ادبیات کودک 
را طی کردم و مطالعات زیادی داشــتم. در ایران، 
کتاب های فنون داستان نویسی زیادی وجود دارد 
که مطالعه کردم و در چند کارگاه هم شــرکت 

کردم.

شــما تصویرگری هم انجام می دهید،   
علاقه شما به تصویرسازی کتاب کودک از 

کجا شکل گرفت؟
مثل علاقه به نویسندگی کتاب کودک بود. پدرم 
نقاش بود و من عاشق نقاشی بودم به همین دلیل 
تصویرسازی کودک را پی گرفتم. وقتی تصمیم 
گرفتم که کتاب کودک بنویسم، سعی کردم که 

تصویرسازی کتاب هایم را خودم انجام بدهم.

 چقدر همراه کردن توأمان تصویرسازی 
و نویســندگی به شــما کمک می کند که 
نزدیک  می نویسید،  آنچه  به  سوژه هایتان 

باشد؟
شــاید اولین نکته مثبتش هماهنگی کامل بین 
متن و تصویر در کتاب هایم اســت. ضمن اینکه 
بســیاری از نویسندگان کودک را می شناسم که 
نســبت به تصویرگری کتاب هایشــان معترض 
هســتند و می گویند آنچه در ذهــن ما بود، این 

تصویر نبود. البته چند سالی می شود که بعضی 
ناشــران ارتباط بین تصویرگران و نویسندگان را 

تقویت کرده اند.

 همزمان نویسنده-تصویرساز بودن چه 
مزایای دیگری دارد؟

خب وقتی قرار اســت داســتان بنویسم و برای 
ناشر بفرســتم، باید کامل بنویسم، ولی در زمان 
تصویرگری می توانم کلمات اضافی را که تصویر، 
گویای آن اســت حذف کنم مثلاً اگر بنویســم 
جنگل ســبز، چون جنگل را سبز تصویرسازی 
می کنم، ســبز را برمی دارم. نقش تصویرگری در 
کتاب کودک بسیار بااهمیت است. گاهی تصویر 
فقط متن صرف را روایت می کند، ولی گاهی فراتر 

از روایت متن می رود.
 

 رشــته علــوم تربیتی را بــه خاطر 
دانش افزایی تان در این حوزه خواندید و آیا 
انتخاب مضامین داستانی تان با ملاحظه یا 
تحت تأثیر مباحث روان شناسی رشد و آرای 
تحقیقی پیرامون فهم کودکان از موضوعات 

انتزاعی و معنوی بوده است؟
بلــه، من رشــته کارشناســی علــوم تربیتی و 
کارشناسی ارشــد ادبیات کودک و نوجوان را از 
راه دور در دانشــگاه های فرانسه گذراندم. رشته 
علوم تربیتی برای من بسیار غنی بود و باعث شد 
که مطالعاتم هدفمندتر باشد، ولی رشته ادبیات 
کودک و نوجوان، مرا اغنا نکرد، بلکه آشنایی کلی 
از ادبیــات کودک جهان به من داد چون واحدی 
درباره داستان نویسی کودک نداشتیم، امیدوارم 

روی این موضوع بیشتر کار شود.

 آثار شما به نوعی انتزاعی و فاقد کاراکتر 
یا فضاهای عینی و بومی است. این امر چقدر 
تحت تأثیر تنوع تجارب دینی و زیستی شما 

بوده است؟

قطعاً بی تأثیر نبوده است. البته چند کتاب اول من 
درباره خدا بود و بعد از آن وارد حوزه مهارت های 
زندگی شدم مثلاً داستانی دارم درباره اینکه چه 
کنیم تا خجالت نکشــیم یا وقتی قرار است کار 
بزرگی انجام دهیم، چطور ناامید نشــویم. سعی 
کردم به موضوعاتی بپــردازم که برای زندگی و 
آینده کودکان، مفید باشد. انتخاب موضوعات هم 
متأثر از مطالعاتم در حوزه علوم تربیتی و مشاهده 
رفتار و دغدغه کودکان بود. ضمن اینکه پیرامون 
یک موضوع، خیلی تحقیق می کنم تا در نوشتن 

خطا نکنم.

 دانش افزایی در نویســنده کودکان و به 
روز بودن دانش بسیار اهمیت دارد، شما به 

این موضوع چقدر توجه داشته اید؟
به روز بودن دانش در این حوزه برای من بســیار 
اهمیت دارد. زمانی که شــروع کردم به نوشتن، 
اینترنت نبود و جمع آوری اطلاعات بسیار دشوار 
بود، ولی الآن برای تحقیق و به روز کردن دانش، 
امکانات خوبی وجود دارد. ضمن اینکه، هم منابع 

فرانسوی و هم منابع فارسی را می خوانم.

 آیا مزیت چندزبانه بودن شما، توانسته 

نفــوذ آثارتان را در محیط هــا و بوم های 
مختلف بیشتر کند؟

خب کمتر به زبان فرانســه، اثری نوشته ام چون 
بیشتر با بچه های ایرانی در ارتباط هستم. بچه های 
ایرانی را بیشتر می شناسم و بازتاب آثارم را بهتر 
می بینم. ضمن اینکه دوزبانه بودن شــاید روی 
داستان نویسی من تأثیر مستقیم نداشته است، اما 
روی رشد شخصیتی ام و سوژه یابی هایم تأثیرگذار 

بوده است. 

 اکنون در حال تولید چه آثار جدیدی و با 
چه موضوعی هستید و قرار است کی منتشر 

شوند؟
آثار در دســت تألیف زیادی دارم. وقتی داستان 
می نویسم، اگر پایانی برایش پیدا نکنم آن را کنار 
می گذارم. ضمن اینکه ایده های مختلفی درباره 
آن داســتان به ذهنم می رســد و شروع می کنم 
به نوشتن. به همین دلیل داستان های نیمه کاره 
زیادی دارم، شاید 20 تا 30 تا داستان باشد، ولی 
در حال حاضر چند اثر زیر چاپ دارم که قرار است 
بزودی وارد بازار شود. ضمن اینکه چند اثر دیگر 
هم در دســت تصویرگری دارم و به دلیل کمبود 

وقت، تصویرگری آن ها را انجام نمی دهم.

با تصویرگران کتاب هایتان  ارتباط شما   
چطور است؟

ناشــر کتاب هایم »به نشر« اســت و قبول کردند 
که تصویرگــران آثارم را خــودم انتخاب کنم و 

خوشبختانه ارتباط مستمر و خوبی با آن ها دارم.

 درباره ائمه اطهار )ع( هم داستان کودک 
نوشته اید؟

از ورود بــه این حوزه، کمــی نگرانی دارم چون 
مســئولیت زیادی دارد. در این حوزه، داستان ها 
باید مستند باشــند. اربعین سال گذشته، حوزه 
هنری از من خواســت که داســتانی درباره امام 

حسین )ع( بنویسم تا در ایام اربعین به کودکان، 
هدیه داده شــود. کتابی که منتشر شد، سه زبانه 
بود. این اولین داستانم درباره معصومین)ع( بود 
و ســعی کردم که در قالب یک داستان کودک، 
روایتی مستند از زندگانی امام حسین )ع( داشته 

باشم.

 درباره امام رضا )ع( هم دوســت دارید 
داستان کودک بنویسید؟

خیلی دوســت دارم، ولی باید حوزه تحقیقاتی ام 
را در این زمینه گسترش دهم. هنوز آن داستان 
تاریخی از حضرت رضا )ع( را پیدا نکرده ام که آن 

را به داستان کودک تبدیل کنم.

 تا به حال تصمیم یا پیشنهاد بیرونی برای 
براساس  صوتی  آلبوم  یا  انیمیشن  ساخت 

آثارتان داشته اید؟
بله، یکی از آن ها کتــاب »خداحافظ راکون پیر« 
بود که انیمیشین آن ســاخته شده است. برای 
کتــاب »لینالونا« هم خانم دکتر فاضل به معرفی 
این کتاب پرداختند که تبدیل به کلیپ شد و به 
طور گسترده ای در فضای مجازی منتشر شد. این 
کتاب در مورد حجاب است که بعد از انتشار آن، 
پیشنهاداتی درباره ساخت انیمیشین با موضوع 

این کتاب و ترجمه آن به من داده شده است.

 بازخورد دیگری هم از آثارتان داشته اید؟
بازخوردها دونوع هستند، بخشی که خیلی کلی 
است و مربیان و والدین می گویند خوب است، اما 
بازخورد دیگر، مستقیم از سوی کودکان است که 
بعد از خواندن کتاب ها، نکات ریز و جالبی را یادآور 
می شوند. جالب است که بچه ها چقدر دقت دارند 
و سؤالات عجیبی را می پرسند. اگر قرار باشد که 
دوباره بنویسم، حتماً به نکات آن ها دقت می کنم.

 بعد از اینهمه سال نوشتن، سوژه هایتان 
تکراری نشده است؟

خیر، به نظرم در مورد دوســتی می توان صدها 
داســتان نوشت، مشکل کمبود ســوژه نیست، 
مشــکل در پرداخــت و نوع نگاه اســت. چالش 
اصلی برای من این است که ساختار داستان هایم 

تکراری نشود. 

کودکان منشأ خلاقیت هستند، ارتباط   
شما با کودکان مستمر است؟

وجــود دارد، اما نامرتب اســت. زمانی در انجمن 
حمایــت از کــودکان کار در جنــوب تهران با 
کتابخانه ای همکاری داشتم، اما الآن این ارتباط 
مداوم نیســت و کما بیش دیدارهایی با کودکان 
در برنامه های مختلف دارم. دیدار و گفت و گو با 

کودکان برای من بسیار آموزنده است.

 و برای بچه هــای مناطق جنگ زده چه 
آرزویی دارید؟

دعا می کنم بزودی به آرامشی که حق آن هاست، 
برســند. شــاید بعضی از بزرگ ترها این حرف را 
درک نکنند، اما بچه های ایران باید بدانند که چه 
فرهنگ غنی و دین کامل و انســان سازی دارند. 
امیدوارم که بهتر از ما بزرگ ترها، قدر این ثروت ها 

را بدانند و زندگی بهتری در آینده داشته باشند.

برش

سعی کردم به موضوعاتی بپردازم 
کــه برای زندگی و آینده کودکان، 
مفید باشد. انتخاب موضوعات هم 
متأثر از مطالعاتــم در حوزه علوم 
تربیتی و مشاهده رفتار و دغدغه 
کودکان بود. ضمن اینکه پیرامون 
یک موضوع، خیلی تحقیق می کنم 

تا در نوشتن خطا نکنم
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اخبار

سيد ضياءالدين درى: 
مى خواهم فيلمى جهانى براى رئيسعلى دلوارى بسازم

تسنيم: ســيد ضياءالدين درّى، كارگردان نام آشناى سينما و تلويزيون با 
بيان اينكه طرحى دارم به نام «پهلوان خشــمگين» كه به حوزه هنرى ارائه 
داده ام، ولى نظرشان براى ســاخت منفى بود، گفت: ممكن است هر آن با 
نهادهاى ديگرى به تفاهم مالى برسيم، اين فيلم ساخته بشود. اثر در مورد 
ترور ناجوانمردانه رئيسعلى دلوارى، اثرى جهانى است و 85 درصد انگليسى 

است، 10 درصد هندى و 10 درصد بوشهرى است.

فراخوان جشنواره فيلم هاى 100 ثانيه اى منتشر شد
فارس: فراخوان دريافت آثار متقاضى شــركت در دوازدهمين جشــنواره 
فيلم هاى 100 ثانيه اى منتشر شــد. دوازدهمين دوره جشنواره بين المللى 
«فيلــم 100» با موضوع اخلاق و ســبك زندگى در دو بخش مســابقه اى و 
مسير تجربه و در قالب مستند، داستانى و پويانمايى، اسفند ماه 97 در تهران 
برگزار مى شود. همچنين بخش مسابقه سينماى جهان در قالب هاى مستند، 
داستانى و پويانمايى نيز صرفاً براى حضور شركت كننده هاى غيرايرانى خواهد 
بود. فيلمسازانى كه فيلم هاى 100 ثانيه اى اول و دوم خود را توليد كرده اند، 

تنها در يكى از بخش هاى اصلى يا مسير تجربه مى توانند شركت كنند.

برزو ارجمند در «زندانى ها»ى ده نمكى 

تسنيم: فيلم سينمايى «زندانى ها» هفته گذشته در زندان قصر تهران كليد 
خورد. بتازگى برزو ارجمند و بهنوش بختيارى هم به اين پروژه ســينمايى 
اضافه شــدند و جلوى دوربين فرشــاد گل سفيدى رفتند. هدايت هاشمى، 
برزوارجمند، بهنام تشكر، هومن برق نورد، بهاره افشارى، بهنوش بختيارى، 
اصغر نقى زاده، رســول نجفيان و امير نورى بازيگران اين فيلم ســينمايى 

هستند. مسعود ده نمكى كارگردان اين اثر سينمايى است.

«سريك» اكران شد
سينماتيكت: مراسم آيين ديدار مستند «سريك» ساخته بهاره افشارى در 
ايوان شمس برگزار شــد. فرزاد حسنى اجراى اين مراسم را كه با استقبال 
زيادى همراه بود بر عهده داشت. در اين مراسم خداداد عزيزى، اميرحسين 
رســتمى، مجيد صالحى، مونا فرجاد، رضا داودنژاد، على لهراســبى، حسن 
هندى، حسين فرح بخش، شقايق فراهانى و جمعى از اهالى رسانه و مديران 

و هنرمندان حضور داشتند. 
«سريك» اسبى از ن ژاد تركمن اســت. در اين مستند بخش هايى از زندگى 
شخصى سردار آزمون نيز به تصوير كشيده مى شود. اين اسب همان اسبى 
است كه سردار آزمون با آن هفته ها در كورس هاى سواركارى حاضر مى شود.

«هيچكس» به نيمه نهايى جشنواره آمريكايى رسيد
سينماتيكت: انيميشن «هيچكس» ساخته الهام طرقى به بخش نيمه نهايى 
جشــنواره آمريكايى راه يافت. داستان انيميشن كوتاه «هيچكس» در مورد 
گربه اى سفيد رنگ است كه در شهرى با ساكنان سياه رنگ زندگى مى كند. 
هيچ كدام از ساكنان شهر به او توجه نمى كنند چون متفاوت به نظر مى رسد. 
حتى گربه هاى ســياه او را مورد اذيــت و آزار قرار مى دهند تا اينكه در اوج 

نااميدى يك پرنده سفيد كوچك را ملاقات مى كند.

 ســيما و ســينما/ زهره كهندل  ســريال 
«جابر بن حيان» برگرفته از زندگينامه اين شــاگرد 
برجســته و ايرانى امام جعفر صادق (ع) 12 سال 
پيش ســاخته شــد. داســتان اين فيلم با شروع 
خلافت عباســيان و بــه قدرت رســيدن منصور 
دوانيقــى و دور تازه اى از ســركوب و خفقان عليه 
علويــان آغاز مى شــود و در اين شــرايط با تدبير 
امــام جعفر صادق (ع)، نهضت علمى شــيعيان به 
صورت پنهانــى به فعاليت خــود ادامه مى دهد و 
شاگردان آن حضرت در شهرهاى مختلف به نشر علم 
و حقايق اسلام و سنت پيامبر (ص) مى پردازند كه 
جابربن حيان در بين اين شاگردان از جايگاه ويژه اى 
برخوردار است.  اين سريال كه براى اولين بار در سال 
85 روى آنتن شبكه سوم سيما رفت، تنها سريال 
ساخته شــده درباره يكى از شهيرترين شاگردان
 امام جعفر صادق (ع) است كه در ابتدا قرار بود به 
زبان عربى و براى شبكه برون مرزى الكوثر ساخته 
شود، اما از شبكه هاى داخلى هم پخش شد و پس 
از آن چند بار ديگر از شــبكه هاى مختلف ســيما 
بازپخش شد. سريال 15 قسمتى ساخته جواد افشار 
بازيگران نام آشــناى سينما و تلويزيون را گرد هم 
آورده بــود؛ از زنده ياد حســن جوهرچى گرفته تا 

انوشيروان ارجمند.
اين ســريال روايتــى تاريخى از جابــر را در قالب 
مجموعه اى داستانى به نمايش مى گذاشت. از ميان 
شاگردان كثير امام ششــم (ع) كه شمار آن ها به 
4000 نفر مى رســيد، «جابر بن حيان» شخصيتى 
دانشــمند، باورمند و محكم داشــت و از شاگردان 
برجسته  امام صادق (ع) به شمار مى رفت. به طورى 
كه امام (ع) هر روز به صورت خصوصى يك مسئله  
خــاص را به جابر مى گفت. اگرچه قصه ها پيرامون 
شاگردان امام صادق (ع) مى گذشت، ولى امام ششم 

شيعيان، شاه بيت سريال بود.

  اى كاش دستمان بازتر بود
كارگردان  افشــار،  جواد 
ســريال جابر بــن حيان 
درباره تجربه ساخت اين 
مذهبى  تاريخى-  سريال 
به خبرنــگار ما مى گويد: 
ســاخت جابربــن حيان 
سال ها پيش بعد از سه تجربه تاريخى براى من رقم 
خورد. مهم ترين تجربه كارى من در حوزه ساخت 
سريال هاى تاريخى- مذهبى مدتى بود كه به عنوان 
دســتيار در كنار آقاى داود ميرباقرى كار كردم كه 
تجربه شيرين و پربركتى براى من بود، بعد از تجربه 
همكارى با ايشان كه آخرين فعاليت من در زمينه 
دســتيار كارگردانى بود، اولين سريالى كه ساختم، 

مجموعــه 26 قســمتى «غروب بى پايــان» براى 
شبكه ســحر و پخش برون مرزى بود كه در زمان 
خودش، كار خوبى از آب درآمد. پيرو اين تجربه ها 
كه در اواخر دهه 70 بــراى من رقم خورد، زمينه 
ساخت سريال جابربن حيان در سال هاى84- 83 
برايم فراهم شد. او خاطرنشان مى كند: با توجه به 
محدوديت مالى و بودجه اى، اين سريال توليد شد 
و  اى كاش دســتمان بازتر بود و مى توانستيم بهتر 
عمل كنيم. اين سريال كه به سفارش شبكه الكوثر 
ساخته شد قرار بود در شبكه هاى برون مرزى و به 
زبان عربى پخش شــود به همين دليل روى صدا 
و ديالــوگ كار جدى نكرده بوديم و فقط به عنوان 
صداى شاهد فيلمبردارى را جلو مي برديم.  افشار 
اضافه مى كند: اواسط فيلمبردارى به ما اعلام كردند 
كه قرار اســت اين سريال پخش داخلى هم داشته 
باشــد. در حين توليد، رويكرد ما عوض شد و تيم 
صدابردارى به گروه اضافه شــد. پيش از آن، چون 
قرار بود ســريال دوبله عربى شــود بدون صدا كار 
را ضبط كرده بوديم. از زمانى كه به ما اعلام شــد، 
ســريال پخش داخلى دارد، ديالوگ ها كنترل شد. 
با اينكه توانستيم كار را جمع و جور كنيم، اما اين 
ماجرا برايمان چالش ايجاد كرده بود. وى با اشــاره 
به پخش اين سريال در ســال 85 و بازخوردهاى 
خوب آن، خاطرنشان مى كند: اين سريال از كارهاى 
تاريخى با پروداكشن سبك و ارزان قيمت بود و نه از 
كارهاى فاخرى همچون امام على (ع) و مختارنامه.

  كارى قابل قبول با بودجه اى محدود
افشار درباره هزينه هاى توليد اين سريال مى گويد: 
ســريال جابر بن حيان در طبقه بندى بودجه اى، 
جزو كارهــاى فاخــر و الف به شــمار نمى رفت. 
هزينه هاى اين كار، مدل آپارتمانى ديده شــده بود 
و كل هزينــه توليد ســريال جابربن حيان به طور 
مثال، اندازه هزينه ليوان هاى يكبار مصرف سريال 
مختارنامه هم نمى شد، اين قدر بودجه ما محدود 
بود، با اين محدوديت هاى مالى اما كار قابل قبولى 
ساخته شــد. او با بيان اينكه بررسى تاثيرات امام 
صادق (ع) بر شاگردانشــان كه در سرتاسر جهان 
اسلام فعاليت داشــتند، دليل ساخت اين سريال 
بود، مى افزايد: در اين ســريال به طور مســتقيم و 
غيرمســتقيم به شــخصيت امام صادق (ع) ورود 

پيدا نكرديم؛ بلكه تلاش داشــتيم تا تأثيراتى را كه 
ايشان روى شاگردانشــان همچون جابربن حيان 
داشــتند به نمايش بگذاريم. اين كارگردان تأكيد 
مى كند: بررسى زندگى شــاگردان امام صادق (ع) 
جاى كار بســيار زيادى دارد و حيف اســت كه به 
اين شخصيت هاى مهمى تاريخى- مذهبى پرداخته 
نشود. افشــار درباره اينكه چرا كمتر كارگردانى به 
سمت ساخت سريال هاى تاريخى- مذهبى مى رود، 
مى گويد: ساخت سريال هاى تاريخى- مذهبى بسيار 
سخت است و كار ويژه اى را مى طلبد. ساخت چنين 
سريال هايى، همت بزرگى را مى طلبد چون صفر تا 
صد پروداكشن آن بايد ايجاد شود، مانند كارهايى 
كه آقاى ميرباقرى در اين ســال ها انجام داده كه از 

اين جنس كارهاى دشوار بوده است.

 بازى در نقش ياران ائمه  راه رفتن روى 
لبه تيغ است

بازيگر  نورايــى،  عليرام 
نقش «زبير» در ســريال 
جابر بن حيان با اشاره به 
تجربه به يادماندنى نقش 
آفرينى در اين ســريال 
ما مى گويد:  به خبرنگار 
يكى از زيباترين تجربيات كارى ام بود و هرزمان 
صحبت از بهترين تجربه كارى مى شــود، تجربه 
بازى در اين ســريال و همكارى با جواد افشار را 

به ياد مى آورم. با اينكه اين سريال با بودجه بسيار 
پايينى به ســفارش شبكه الكوثر ساخته شد، اما 
تعداد زيادى از بازيگران بنام در اين مجموعه نقش 
آفرينى كردند. زمــان تصويربردارى كار، محدود 
بود و لوكيشن ها در يك منطقه كويرى و خشك 
بود كه تجربه طاقتفرســا اما شيرينى براى من 

بود. 
او خاطرنشان مى كند نقشى كه در كنار مرحوم 
حســن جوهرچى در اين ســريال بازى كردم، 
خاطره همكارى در اين سريال را برايم شيرين تر 

كرده است.
 نورايى درباره اينكه چرا در اين ســال ها، كمتر 
شاهد ساخت سريال هاى تاريخى دينى هستيم، 
توضيح مى دهد: براى من نيز جاى ســؤال است 
كه چرا كمتر ســراغ ساخت سريال هاى تاريخى 
مذهبى مى روند و بيشــتر ســريال هاى تاريخى 

مربوط به تاريخ معاصر ايران است.
او يكى از دلايل اينكه ســريال تاريخى مذهبى 
كمتــر ســاخته مى شــود را تجربيات بســيار 
پرهزينه اى مى داند كه ســاخت اين سريال ها بر 
دوش تلويزيون گذاشته اســت و ادامه مى دهد: 
بعيد نيســت كه ترس از هزينه هــاى هنگفت 
ساخت چنين سريال هايى، اقبال را به اين سمت 

كم كرده است. 
نورايى معتقد است: نقش آفرينى در كار تاريخى، 
كار دشوارى است چون ما به ازاى ديدارى ندارد 
و آنچه به دست بازيگر مى رسد، نتيجه تحقيقات 

كارگردان و نويسنده است. 
بازيگر بايد خودش را در قالب و فضايى ترســيم 
كند كه زندگى درآن شرايط را تجربه نكرده است. 
اين ها باعث مى شــود كه نقش آفرينى در چنين 
كارهايى ســخت و خاص شود، اما اگر شخصيت 
خــوب از آب در بيايد، نتيجه آن بســيار جذاب 

است. 
در واقع آن شــخصيت و نقش بايد خلق شــود 
چون منابع تحقيقــى تاريخى بويــژه در مورد 
تاريــخ دينى كه قدمت بيشــترى دارد، محدود

 است.
 ايــن بازيگــر با تأكيد بــر اينكه ژانر اكشــن و 
تاريخــى جزو محبوب ترين ها براى اوســت و از 
بازى در چنين ژانرهايى قطعاً اســتقبال خواهد 
كرد، به حساســيت هاى بازى در ســريال هاى 
تاريخــى- مذهبــى اشــاره كــرده و مى گويد: 
بازى كــردن در نقش يــاران و نزديــكان ائمه 
اطهــار(ع) حساســيت هاى ويــژه اى دارد و راه 
رفتــن روى لبه تيغ اســت، يــك بازيگر براى 
خلق چنين كاراكترهايى بايد حواســش را جمع 

كند.

برش

در اين ســريال به طور مســتقيم 
و غيرمســتقيم به شخصيت امام 
صــادق (ع) ورود پيــدا نكرديم؛ 
بلكه تلاش داشــتيم تا تأثيراتى 
را كه ايشــان روى شاگردانشــان 
همچون جابربن حيان داشتند به 

نمايش بگذاريم

سيما و سينما

گفت و گو با كارگردان و بازيگر سريال «جابر بن حيان» به بهانه سالروز شهادت امام صادق

شاگرد  مكتبى 

پرده نقره اى 

خبرآنلاين: كمدى «هزارپا» ساخته ابوالحسن داودى در 
حالى كه به روزهاى پايانى جام جهانى نزديك مى شويم، 
ركورد فروش افتتاحيه را در سينماى ايران جابه جا كرد. 
با آغاز اكران يك فيلم كمدى جديد رونق به ســينماها 
بازگشــته اســت و از طرفى جام جهانى فوتبال نيز به 
روزهاى پايانى خود نزديك مى شــود و علاقه مندان به 
سينما فرصت بيشــترى براى حضور در سينماها براى 
تماشــاى فيلم دارند. تعطيلى مدارس و دانشــگاه ها و 
بيشتر شــدن اوقات فراغت در تابســتان هم دليلى بر 
رونق بيشــتر سالن هاى ســينما در هفته  گذشته شده 
اســت. در ادامه مرورى داريم بر وضعيت اكران و فروش 
فيلم هاى ســينمايى اكران شده در هفته هاى گذشته و 
فيلم «هزارپا» كه بتازگى نمايش خود را آغاز كرده است.

 «هزارپا» پديده اكران؟
بيش از 15 سال از ساخت آخرين كمدى كه ابوالحسن 
داودى كارگردانــى كــرده مى گذرد و ايــن كارگردان 
صاحب نام در طول اين سال ها ژانرهاى مختلفى را تجربه 
كرده و فيلم هايى ساخته كه بيشترشان به مذاق خوش 
آمده و از آن ها اســتقبال شده اســت. او چندى پيش 

ساخت «هزارپا» را آغاز كرد و اين فيلم نيز از چهارشنبه 
هفته گذشــته، اكران خود را در سالن هاى سينما آغاز 
كرد. رضا عطاران و جــواد عزتى زوج كمدى اين فيلم 
را تشــكيل دادند و از آنجا كه هر دوى اين چهره ها در 
ســال هاى اخير فروش خوبى را براى فيلم هايى كه در 
آن ها بازى كرده اند به همراه داشــتند، مى توان فروش 

خوبى را هم براى اين اثر متصور شد.
نكته ديگر اينكــه با فروش يك ميليارد و 700 ميليون 
تومــان در ســه روز، اين فيلم توانســت ركورد فروش 
افتتاحيه در ســينماى ايران را بشكند. اين ركورد پيش 
از اين در اختيار فيلم «نهنگ عنبر 2» ســاخته سامان 
مقدم بود. اســتقبال بســيار زياد از فيلم و سانس هاى 
فوق العاده اى كه در دو شب گذشته به «هزارپا» اختصاص 
پيدا كرده است هم نشان دهنده آن است كه احتمالاً اين 

فيلم تحولى در فروش به همراه مى آورد.

 فيلمى اجتماعى در ميان كمدى ها
دو فيلــم «داركوب» به كارگردانى بهروز شــعيبى، «به 
وقت خمارى» ساخته محمدحسين لطيفى يك هفته از 
اكران را پشــت سر گذاشتند و در ميان آن ها «داركوب» 

تاكنون توانسته به فروش قابل قبول ترى دست پيدا كند 
و پيش بينى مى شود با توجه به گروه بازيگرانش تا آخر 
هفته نيز به فروش يك ميليارد نزديك شود و در نهايت 
نيز فروش خوبى را پشت سر بگذارد. «داركوب» ساخته 
بهروز شعيبى فضايى اجتماعى دارد و به معضل اعتياد 
نيز مى پردازد، اما با توجه به فروشــش به نظر مى رسد، 
توانســته در ميان آثــار كمدى در حــال اكران جاى 
خودش را ميان علاقه مندان پيدا كند. «به وقت خمارى» 
محمدحسين لطيفى اما هنوز نتوانسته آن طور كه بايد و 

شايد مورد استقبال قرار بگيرد و فروشش تاكنون به مرز 
نيم ميليارد هم نرسيده است. اين فيلم در حال حاضر در 
69 سالن در حال اكران است و شرايطى نسبتاً مساوى 
با فيلم هاى هم رده اش دارد. البته اين هفته با احتســاب 
يك روز تعطيلى سينماها براى شهادت امام جعفر صادق 
(ع)، بايد گفت كه فروش و استقبال از فيلم ها در اواسط 
هفته دوباره با وقفه اى رو به رو مى شود و در آخر هفته اما 
مى توان اميدوار بود تا علاقه مندان مجدداً به تماشــاى 

فيلم هاى مورد علاقه شان بنشينند.

نگاهى به وضعيت فروش فيلم هاى روى پرده

از ركوردشكنى «هزارپا» تا خودنمايى «داركوب» 

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

براب��ر رای ش��ماره 139760306015000019 – 1397/01/07 هی��ات اول موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک تایباد تصرفات 
مالکانه بلامعارض متقاضی آقای غلام رحمتی ماکو فرزند اکبر بش��ماره شناسنامه 701 صادره از تایباد در 
ششدانگ یک باب منزل مسکونی به مساحت 209.22 متر مربع پلاک 599 فرعی از 250 اصلی واقع در 
بخش 14 مش��هد شهرس��تان تایباد خریداری از محل قسمتی از مالکیت رسمی خانم کبری محمدپرست 
و قس��متی از پلاک محرز گردیده اس��ت. لذا به منظور اطلاع عمومی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز 
آگهی می ش��ود در صورتی که اش��خاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می 
توانند از تاریخ انتش��ار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تس��لیم و پس از اخذ رسید 
، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تس��لیم اعتراض ، دادخواس��ت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی 
اس��ت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات س��ند مالکیت صادر خواهد شد. 

9704521
تاریخ انتشار نوبت اول : 1397/04/02 
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1397/04/17

ضیاء الرحمن شیخ جامی
کفیل ثبت اسناد و املاک تایباد

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

براب��ر رای ش��ماره 139760306015000682 – 1397/02/09 هیات اول موض��وع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک تایباد تصرفات 
مالکانه بلامعارض متقاضی آقای ابوالفضل عظیمی فرزند رحیم بش��ماره شناس��نامه 23 صادره از تایباد در 
ششدانگ یکباب منزل به مساحت 308.45 متر مربع پلاک 5/152 فرعی از 256 اصلی واقع در بخش 14 
مشهد شهرستان تایباد خریداری از محل قسمتی از مالکیت رسمی و مشاعی متقاضی محرز گردیده است. 
لذا به منظور اطلاع عمومی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می ش��ود در صورتی که اش��خاص 
نس��بت به صدور س��ند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باش��ند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تس��لیم و پس از اخذ رس��ید ، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض ، دادخواس��ت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 

و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
9704522

تاریخ انتشار نوبت اول : 1397/04/02 
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1397/04/17

غلامرضا آقازاده
رئیس ثبت اسناد و املاک تایباد

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

براب��ر رای ش��ماره 139760306015001385 – 1397/03/31 هی��ات اول موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک تایباد تصرفات 
مالکانه بلامعارض متقاضی آقای عبدالحمید براتی یوسف آبادی فرزند حبیب اله بشماره شناسنامه 1124 
صادره از تایباد در شش��دانگ یک باب منزل به مس��احت 250 متر مربع پلاک 291 فرعی از 257 اصلی 
واقع در بخش 14 مشهد شهرستان تایباد خریداری از محل تمامت مالکیت مشاعی حبیب اله براتی یوسف 
آبادی و تمامت پلاک محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عمومی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز 
آگهی می ش��ود در صورتی که اش��خاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می 
توانند از تاریخ انتش��ار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تس��لیم و پس از اخذ رسید 
، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تس��لیم اعتراض ، دادخواس��ت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی 
است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 

9704546
تاریخ انتشار نوبت اول : 1397/04/02 
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1397/04/17

غلامرضا آقازاده
رئیس ثبت اسناد و املاک تایباد

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی
 و ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد س��ند رسمی  برابر رای ش��ماره 139760306022000384 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و س��اختمانهای فاقد س��ند رس��می مس��تقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک فریمان 
تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی اقای مصطفی س��لیمانی فر فرزند موس��ی بشماره شناسنامه و کد ملی 
0840050658 صادره از فریمان در یک باب س��اختمان به مس��احت 282 مترمربع پلاک 3481 فرعی از 
276 اصلی واقع در بخش 13 خریداری از مالک رس��می اقای جواد س��لیمانی فر محرز گردیده اس��ت.لذا 
به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می ش��ود در صورتی که اش��خاص نسبت 
به صدور س��ند مالکیت متقاضی اعتراضی داش��ته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو 
ماه اعتراض خود را به این اداره تس��لیم و پس از اخذ رس��ید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، 
دادخواس��ت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اس��ت در ص��ورت انقضای مدت مذکور و عدم 

وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد
9704598.

تاریخ انتشار نوبت اول:97/4/3
تاریخ انتشار نوبت دوم: 97/4/17   

محمدرضا رجایی مقدم رئیس ثبت اسناد و املاک
 فریمان

هیئت موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی

برابر رأی ش��ماره 139560306004007438 هیئت اول/دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و س��اختمانهای فاقد سند رسمی مس��تقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک مشهد ناحیه دو تصرفات 
مالکانه بلامعارض متقاضی آقای محمود صاحبی فرزند ابراهیم بش��ماره شناس��نامه 453 صادره از مش��هد 
در 6دانگ یک باب منزل به مس��احت 67/70 مترمربع قسمتی از پلاک 17- اصلی چهل حجره بخش 10 

مشهد ازمحل مالکیت علی اصغر امیری محرز گردیده است.
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت 
به صدور س��ند مالکیت متقاضی اعتراضی داش��ته باش��ند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو 
ماه اعتراض خود را به این اداره تس��لیم و پس از اخذ رس��ید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، 
دادخواس��ت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اس��ت در ص��ورت انقضای مدت مذکور و عدم 

وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. آ-9705391              م.الف196
تاریخ انتشار نوبت اول: 97/4/17
تاریخ انتشار نوبت دوم: 97/5/2

رئیس ثبت اسناد و املاک- محمداسماعیل ذاکری

هیئت موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی

برابر رأی ش��ماره 139660306004005413 هیئ��ت اول/دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و س��اختمانهای فاقد سند رسمی مس��تقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک مشهد ناحیه دو تصرفات 
مالکانه بلامعارض متقاضی آقای غلامرضا قدس��ی فرزند حجی حس��ین بشماره شناسنامه 1075 صادره از 
مش��هد در دانگ یک باب منزل به مساحت 121/56 مترمربع قسمتی از پلاک 4384 فرعی از 184 اصلی 

نه در بخش 10 مشهد از محل مالکیت مشاعی متقاضی محرز گردیده است.
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت 
به صدور س��ند مالکیت متقاضی اعتراضی داش��ته باش��ند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو 
ماه اعتراض خود را به این اداره تس��لیم و پس از اخذ رس��ید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، 
دادخواس��ت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اس��ت در ص��ورت انقضای مدت مذکور و عدم 

وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
 آ-9705397           م.الف194
تاریخ انتشار نوبت اول: 97/4/17
تاریخ انتشار نوبت دوم: 97/5/2

رئیس ثبت اسناد و املاک
 محمداسماعیل ذاکری

آگهی فقدان سند مالکیت
نظر به اینکه مریم فانی به اس��تناد دو برگ استش��هادیه گواهی امضاء شده منضم به تقاضای کتبی جهت 
دریافت س��ند مالکیت المثنی نوبت اول به این اداره مراجعه و مدعی اس��ت که س��ند مالکیت پلاک ثبتی 
23858 فرعی از 182- اصلی بخش 10 مش��هد متعلق به وی میباش��د به علت جابه جایی مفقود گردیده 
اس��ت با بررس��ی پرونده معلوم شد برابر سند صلح انتقال قطعی ش��ماره 139753 دفترخانه 25 مشهد به 
خانم مریم فانی و وحید ایزدی هر کدام نسبت به سه دانگ مشاع از ششدانگ عرصه و اعیان منتقل شده 
است که ذیل ثبت 180745 صفحه 146 دفتر 1019 به نام وی ثبت و سند مالکیت دفترچه ای به شماره 
057569الف82 صادر و تس��لیم ش��ده است سپس برابر سند رهنی ش��ماره 202871 مورخ 1382/11/2 

دفتر 10 شهر مشهد به نفع بانک مسکن در رهن قرار گرفت. دفتر املاک بیش از این حکایتی ندارد.
لذا به استناد تبصره یک ماده 120 آیین نامه قانون ثبت مراتب یک نوبت آگهی و متذکر میگردد هر کس 
نس��بت به ملک مورد آگهی معامله انجام داده یا مدعی وجود س��ند مالکیت نزد خود باش��د بایستی ظرف 
ده روز از تاریخ انتش��ار این آگهی اعتراض کتبی خود را به پیوس��ت اصل سند مالکیت یا سند معاملهای به 
این اداره تس��لیم نماید بدیهی اس��ت در صورت عدم اعتراض در مهلت مقرر و یا وصول اعتراض بدون ارائه 
س��ند مالکیت یا س��ند معامله رسمی نسبت به صدور س��ند مالکیت المثنی و تسلیم آن به متقاضی اقدام 

خواهد شد. آ-9705400
م.الف192

رئیس ثبت اسناد و املاک ناحیه دو مشهد
 محمداسماعیل ذاکری

آگهی فقدان سند مالکیت
نظ��ر به اینکه خانم فرحناز پروین به اس��تناد دو برگ استش��هادیه گواهی امضاء ش��ده منضم به تقاضای 
کتبی جهت دریافت س��ند مالکیت المثنی نوبت اول به این اداره مراجعه و مدعی اس��ت که س��ند مالکیت 
82944 فرعی از 4- اصلی بخش 9 مش��هد متعلق به وی میباش��د به علت جابه جایی مفقود گردیده است 
با بررس��ی پرونده معلوم ش��د شش��دانگ اعیان س��ند مالکیت اولیه ذیل ثبت 439049 صفحه 226 دفتر 
2805 به نام متقاضی فوق ثبت و س��ند مالکیت برگی بش��ماره 825484 صادر و تسلیم شده است سپس 
برابرسند 166534 مورخ 1393/8/18 دفتر 25 مشهد در رهن بانک سامان قرار گرفت. دفتر املاک بیش 

از این حکایتی ندارد.
لذا به استناد تبصره یک ماده 120 آیین نامه قانون ثبت مراتب یک نوبت آگهی و متذکر میگردد هر کس 
نس��بت به ملک مورد آگهی معامله انجام داده یا مدعی وجود س��ند مالکیت نزد خود باش��د بایستی ظرف 
ده روز از تاریخ انتش��ار این آگهی اعتراض کتبی خود را به پیوس��ت اصل سند مالکیت یا سند معاملهای به 
این اداره تس��لیم نماید بدیهی اس��ت در صورت عدم اعتراض در مهلت مقرر و یا وصول اعتراض بدون ارائه 
س��ند مالکیت یا س��ند معامله رسمی نسبت به صدور س��ند مالکیت المثنی و تسلیم آن به متقاضی اقدام 

خواهد شد. آ-9705403
م.الف193

رئیس ثبت اسناد و املاک ناحیه دو مشهد
 محمداسماعیل ذاکری



زاده تربت  مجيد  ايســتگاه/   
«رضا خــان» در اصل آمده بود كه 
به مناسبت آغاز به كار دوره يازدهم 
مجلس شــوراى ملى، سخنرانى كند. اما ترجيح 
داد بيشتر از همه درباره قرارداد اخير ميان ايران، 
عراق، تركيه و افغانســتان صحبت كند. بنابراين 
گفت: «مانند اين پيمان - سعد آباد - در شرق بى 
سابقه بود...يگانگى ما و دول مزبور را كه از چند 
سال پيش رو به استحكام داشت، كاملاً استوار و 
پايــدار كرد و در اين هنــگام كه امور عالم دچار 
آشفتگى است، مددبزرگى به بقاى صلح خواهد 
نمود». انگار كه همه جهان به سبب اختلاف هاى 
ايران با همسايگانش، دچار جنگ و آشفتگى بوده 
و حالا «سعد آباد» و امضاهايى كه مسئولان اين 
چهار كشــور پاى آن زده اند، قرار اســت صلحى 
هميشگى را در منطقه برقرار كند! البته هم «رضا 
خان» و هم رهبران ديگر كشورهاى امضا كننده 
پيمان، حدس زده بودند كه ممكن است جنگى 
ويرانگر در غرب در بگيرد اما فكر نمى كردند وقتى 
هنوز جوهر امضاى «ســعدآباد» خشك نشده، 
جنگى جهانى آغاز شود و دو سال بعد شرق و از 

جمله ايران را در نوردد.

 3 سال قبل
پيمان «سعد آباد» كه روز 17 تير سال 1316 
امضا شــد، مانند همه پيمان هاى بين المللى 
ديگــر، بى مقدمه و بى حــرف و حديث نبود. 
يعنى ظاهر ماجرا نشــان مى دهد كليد كار از 
دو يا سه سال پيش و زمانى كه ايران تصميم 
گرفت به اختلاف هاى مرزى و غير مرزى خود 
با همســايه ها پايان دهد، زده شــد. بنابراين 
ســفر «رضا خان» به تركيه در ســال 1313، 
ميانجيگرى تركيــه در حل اختلافات ايران و 
افغانســتان در همين سال، ديدارها و جلسات 
پى در پى مسئولان ايرانى و عراقى، يكدندگى 
گاه و بيگاه عراقى ها و كوتاه نيامدنشان درباره 
حل و فصل مشكلات و... همه و همه مقدماتى 
بودند كه نزديك به سه سال زمان براى آن ها 
صرف شــد تا در نهايت، همه طرفها بر ســر 

پيمان «سعد آباد» توافق كنند.

 كاخ سبز
مجموعه كاخ هاى سعد آباد را اگر ديده باشيد از 
حدود 18 كاخ كوچك و بزرگ تشكيل شده است. 
در شــمال غربى اين مجموعه روى تپه اى، كاخ 
«شهوند» قرار گرفته كه محل زندگى «رضاخان» 
بوده و امروز به كاخ ســبز معروف است. كاخ سبز 
با مساحت 1273 متر مربع يكى از زيباترين و بى 
نظيرترين كاخ هاى موجود در ايران است كه هم 
در دوره كاخ بودنش و هم حالا كه موزه است، به 
تنهايــى يك مجموعه از آثار معمارى و هنرى به 
شمار مى آيد. روز 17 تيرماه سال 1316 «عنايت 
االله سميعى» وزير خارجه وقت ايران، در اين كاخ، 
ميزبان «توفيق رشــدى آراس» وزير امور خارجه 
تركيه، «سردار فيض محمدخان» وزير امور خارجه 
افغانستان و «ناجى الاصيل» وزير امور خارجه عراق 
بود تا پيمان عدم تعرض را امضا كنند. اين پيمان 
علاوه بر حرف و حديث هاى آن زمان در طول نود 
و چند سال گذشــته هم، محل بحث و اختلاف 
نظر بوده اســت. يعنى برخى ها آن را ســاخته و 
پرداخته دست انگليسى ها مى دانند كه آن زمان 
سخت نگران نفوذ شــوروى بودند. برخى ديگر، 
شوروى را پشت پرده انعقاد اين پيمان مى بينند 
و برخى ها همچون خود «رضا خان»، ســعد آباد 
را نتيجه هوش و ذكاوت و صلح و دوستى رهبران 

دولت هاى حاضر در پيمان مى دانند!

 ايران مثل كانال سوئز است!
ميان همه اين نقد و نظرها، البته بيشــتر مورخان 
و كارشناســان، انگليس را كارگردان اصلى پيمان 
ســعد آباد مى دانند. آن ها معتقدند انگليسى ها در 
واقع نگران دو مســئله بودند. اول اينكه ســخنان 
رهبر كنگره خلق شــوروى و همچنين نوشته هاى 
نويســندگان و تئوريســين هاى انقلاب بلشويكى 
مبنى بر اينكه: «بايــد پيكار اصيل مقدس را عليه 
سرمايه داري غارتگر انگليس و فرانسه در همه جا آغاز 
كنيم... هند هدف اصلي ماست... ايران تنها جاده اي 
است كه راه هندوســتان را به روي ما مي گشايد... 
ايران كليد انقلاب شرق است. همان گونه كه كانال 
سوئز و مصر كليد تسلط انگلستان بر تمامي شرق به 
شمار مي رود، ايران كانال سوئز انقلاب است...» آن ها 

را سخت آشفته كرده بود. از سوى ديگر آن ها نگران 
نفوذ تجارى و سياسى آلمان هم در منطقه بودند. 
بنابراين بدون حضور آشكار و علنى، در پشت پرده 
سياست، تركيه، افغانستان و عراق را به سوى امضاى 

پيمان با ايران سوق دادند.

 متعهد مى شوند كه...
در متن پيمانى كه بعدها مجلس شــوراى ملى 
نيز آن را تصويب كرد، آمده بود: ماده 1- دول 
متعاهــد متعهد مى شــوند كه سياســت عدم 
مداخله مطلق در امور داخلى يكديگر را تعقيب 
نمايند. مــاده 2- دول متعاهد معظمه صريحاً 
متقبل مى شــوند كه مصونيت حدود مشترك 
يكديگر را كاملاً محترم بشمارند. ماده 3 - دول 
متعاهد معظمه موافقت مى نمايند كه در كليه 
اختلافات بين المللى كه با منافع مشترك آن ها 
مربوط باشد با يكديگر مشورت نمايند. ماده 4- 
هر يك از دول متعاهد در مقابل يكديگر متقبل 
مى شــوند كه در هيچ مورد خــواه به تنهايى و 
خواه به معيت يك يا چند دولت ديگر به هيچ 
گونــه عمليات متجاوزانه عليه يكديگر مبادرت 
ننمايند... در اين پيمان، كشــورها متعهد شده 
بودند در صورتى كه هر يك از چهار كشور مورد 
حمله قرار بگيرد، ســه كشور ديگر به كمك او 
بشتابند... اگر كشورى از قرارداد خارج شد بقيه 

به پيمان وفادار باشند و....

 اروند را بدهيد به اين ها
فكر نكنيد براى راضــى كردن تركيه، عراق و 
افغانستان به حضور در اين قرارداد، انگليسى ها 
در پشــت پرده از خودشــان مايه گذاشته يا 
امتيــازى دادند. واقعيت اين اســت كه امتياز 
دادن و مايه گذاشــتن در ســناريوى آن ها از 
جمله وظايف ايران بود. «خســرو معتضد» در 
اين باره گفته است: «شط العرب را با مقدارى 
از اراضى ديگر به عراق داديم تا راضى شــود 
به اين پيمــان بپيوندد... وزيــر خارجه وقت 
گفته است «نورى سعيد» عراقى آمد به ديدار 
رضا شاه و گفت شــما درياى فارس و مكران 
(عمــان) را داريد، ما هيچ نداريــم... بگذاريد 

اين رودخانه مال ما باشد... رضا شاه هم گفت 
اروند را بدهيد به اين ها... انگليســى ها فشــار 
آوردند و ما ارتفاعات آرارات را به دولت تركيه 
داديم براى اينكه دولت تركيه ادعا داشت كه 
ايران نمى تواند از آرارات مراقبت كند... دشت 
«نااميــد» را هم كه 3 يا 4 هزار كيلومتر مربع 

بود به افغانستان واگذار كرديم».

 واقعاً بى سابقه بود؟
برخى از مدافعان و ســينه چاك هاى حكومت 
«رضاخــان» هنوز كــه هنوز اســت، تلاش 
مى كننــد، صفر تــا صدِ ايــن پيمــان را به 
تيزهوشــى و وطن پرستى «رضاخان» نسبت 
بدهند و اصرار دارند كه در واقع با اين پيمان 
ايران به دنبال مقابله همزمان با نفوذ انگليس 
و روســيه بود. واقعيت ها اما نشان مى دهد بر 
فرض پذيرفتن چنين ادعايى، پيمان سعد آباد 
بســرعت تبديل به ســند بى ارزشى مى شود 

كه هيچ يك از كشــورهاى امضا كننده حاضر 
نيســتند به مفاد آن عمــل كنند. جنگ دوم 
جهانى در مى گيرد، ايران اشــغال مى شــود و 
هيچ كدام از سه كشــور حتى روى كاغذ اين 
تجاوزگرى را محكوم نمى كنند چه برســد به 
اينكه بر اســاس مفاد آن بــراى دفاع از ايران 
پا پيش بگذارند. عراقى هــا اروند را مى گيرند 
و زميــن هايــى را كه منابع بــزرگ نفتى در 
آن هــا وجــود دارد صاحب مى شــوند. تركيه 
نقاط استراتژيك آرارات را در اختيار مى گيرد 
و افغانســتان به دليل گرفتن دشت «نااميد» 
خاطــرش از بابــت هجوم تاجيك ها آســوده 
مى شــود. انگليســى ها هم توانستند به كمك 
«ســعد آباد» سد بزرگى را ســر راه روس ها 
قــرار دهند و آلمان ها را هــم از صحنه خارج 
كنند. حالا ســود و منافعى كــه از انعقاد اين 
پيمان نصيب ايران و «رضا خان» شــد را شما 

بشماريد!  
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روزنــــامــــه  صـــبــح  ایـــــران

ايستگاه

وسايل «يك چندبار مصرف» پزشكى!
 ايستگاه/ اميد ظرافتى 
يكــى از ويژگى هــاى يك 
خــوب  خــوب،  مســئول 
«ماســت مالــى» كــردن 
اســت. يعنــى مســئولان 
هستند  مســئولانى  خوب 
كــه مى تواننــد در صورت 

ضرورت، ماســت را بمالند آنجايى كه بايد! نمونه اش همين مســئولان 
وزارت بهداشــت كــه بــا ظرافت خاصى ســعى دارند ماســت را روى 
دســتورعمل «استفاده مجدد از وســايل يك بار مصرف پزشكى در اتاق 
عمل  ها» بمالند! براى همين چپ و راســت تكذيب مى كنند و مى گويند 
منظــور ما فلاِن چيز بوده نه فُلان چيز! البته به نظر ما اين موضوع اصلاً 
نيازى به ماســت مالى ندارد و اتفاقاً در شرايط فعلى اقتصادى هرچه ارز 
كمترى براى واردات وســايل اتاق عمل از كشور خارج كنيم، به اقتصاد 
كشــورمان بيشتر كمك كرده ايم. اين چند نمونه را بخوانيد تا بفهميد با 
همين دســتورعمل چه صرفه جويى هايى كه در واردات تجهيزات اتاق 

عمل نمى شود:
يك: هر جراح شــب پيش از عمل، نخ دندانش را دور نيندازد و پس از 
استفاده، آن را حسابى استريل كند و پهن كند روى بند حياط خلوتشان 
كه تا صبح خشــك شــود. صبح روز بعد هم در اتاق عمل براى دوختن 
بيمار به جاى نخ بخيه و اين سوسول بازى ها با همان نخ دندان يك گره 

پاپيونى بدهد و تمام!
دو: در اتاق عمل هنگامى كه زخم بيمار را با الكل شست وشــو  مى دهند، 
يك كاسه زير زخم بگذارند كه الكل ها اسراف نشود و براى شست وشو ى 

زخم بيمار بعدى هم كاربرد داشته باشد!
ســه: براى استفاده مشــترك از ســرنگ هم بايد جراحان را يك دوره 
بفرســتيم پيش معتادين متجاهر حاشيه شــهر تا ياد بگيرند چطور 50 
نفر براى تزريق از يك ســرنگ اســتفاده مى كنند و بعد هم مى پيچنش 

لاى پارچه براى وعده بعدى تا ديگر اين قدر سرنگ ها را اسراف نكنند!
چهار: دستكش جراحى هم كه اصلاً سوسول بازى است! هر جراح گرامى صبح 
به صبح بعد از اينكه ماهيتابه نيمرو صبحانه را مى شويد، دستكش هاى ظرفشويى 
را بگيرد زير شــيرآب تا تميز شوند و براى استفاده در اتاق عمل مهيا باشند!
 حالا اين وسط يكسرى بيمار هستند كه مى گويند دوست ندارند جانشان با 
اســتفاده مجدد وسايل يك بار مصرف اتاق عمل به خطر بيفتد كه به نظر ما 
اين دسته از بيمارها دست نشانده آمريكا و اسرائيل هستند كه مى خواهند به 
اقتصاد ما ضربه بزنند و حقشان است دكتر يك چيزى توى شكمشان جا بگذارد 

تا حساب كار دستشان بيايد و ديگر حرف اضافى نزنند!

نه+طنز

بگلــى»  «پــت  ايســتگاه    
كاريكاتوريســت مشهور آمريكايى 
اســت كــه معمــولاً در روزنامه 
«ســالت ليك تريبون» كاريكاتور 
مى كشــد. «بگلى» در جديدترين 
كاريكاتور خود به استعفاى «اسكات 
از  اداره حفاظت  پرويت» رئيــس 
محيط زيســت آمريــكا پرداخته 
است. «پرويت» از زمانى كه نقش 
اصلى را در خروج جنجالى ايالات 
متحده از پيمان جهانى پاريس در 
رابطه با تغييرات اقليمى ايفا كرد، 
انتقاد هاى گســترده اى قرار  مورد 
براينكه  عــلاوه  «پرويت»  گرفت. 

به خاطر تصميمات ضد محيط زيســتى اش دائم تحت فشار گروه هاى حامى 
محيط زيست بود، به خاطر انواع و اقسام فساد هاى سياسى، مالى و... هم تحت 
فشار رسانه اى قرار داشت. از جمله اتهام اثبات شده آقاى «پرويت» مى شود به 
استفاده از پروازهاى درجه يك از جيب ماليات دهندگان، هزينه هاى بى حساب 
و كتاب در رابطه با مســائل امنيتى، نصب اتاقك ضدشنود تلفن به مبلغ 43 
هزار دلار در دفتر خود، سوءاســتفاده از اموال دولتى و سوءاستفاده از موقعيت 
خود براى دريافت يكســرى مساعدت ها مثل خانه اى كه با تخفيف از همسر 
يك لابى گر بخش انرژى اجاره كرده بود، اشاره كرد. سرانجام زير فشار شديد 
رسانه اى آقاى «پرويت» كه رسانه ها به او لقب هشت پا داده بودند، استعفا كرد.

گزارش از رويداد

آنچه داديم... آنچه نگرفتيم!
نگاهى به آثار و پيامدهاى پيمان «سعدآباد»

روزمره نگارى

ايستگاه/  تنديس خوشگل ترين «خوش 
و بش تلفنى» هفته مى رسد به سارا كه وقتى 
پايش را از گچ خلاص كرد، بيرون نيامده از 
مطب غُرش كنان گفت كه: به نظرت نرويم 
يك كافه شيك كوفتى با هم اسموتى مَشتى 

بزنيم...؟ دخترخاله، هان ؟
 تنديس «اى واى» ترين حكايتِ هفته هم 
تعلق مى گيرد به همكار جسورى كه پرده از 
راز عجيبش برداشت؛ حالا نه در حد و اندازه 
وزيرعزيز آقاى جهرمى! اما گفت ازدواجش 
شبيه شيطنت تقدير بود... خانواده خواستگار 
بــه جاى زنگِ درِ بنفش، زنگِ درِ صورتى را 

زدند... زنگ خانه ما را!

 تنديس مُرباّتريــن كوچولوى هفته هم 
مى رســد به آبانِ يكدانه خودمــان... وقتى 
خواهرش ضجّه زنان خواست براى برادرش 
هم كليپس ببنديــم، لاك بزنيم و پيراهن 
گلدار بپوشانيم تا به جاى عكس هاى خواهر- 
برادرانه، جلــوى دوربين فيگــور خواهر- 
خواهرانه بيايند تا 10 سال بعد، از اين شور و 

ديوانگى كودكانه ريسه بروند!
 تنديــس نامردترين لوازم خانگى هفته 
هم با چشــم غُرّه، ســهم سبزى خُردكن 
خودم مى شــود. شــامگاهى كه تيغه اش 
رَم مى كند و انگشــت شســتم را نشانه 
مى رود تا در خفه ترين روز تابستان، سر از 

اورژانس در بياورم... و بخيه ها را لب گزان 
بشمريم تا پنج!

 تنديــس نادان ترين عمــوى هفته هم 
تعلق مى گيرد به عمو احسان غريبه اى كه 
زير شمشــادهاى پارك با كودك برادرش 
بازى يك پكُ ســيگار تــو، يك پكُ من، 

راه انداخت!
عموى بى فكر و بى خردى كه هزار بار دعا 
كردم كاش مأموران پــارك بيايند يكى از 
دستبندها را خرجش بكنند و پاكش كنند 

از صفحه پارك!
 و اما... بالاخره ديپلم افتخار لذيذترين 
اتفاق هفته هم مى رســد به پايين آمدن 

ارتفاع 10 ســانتى كتاب هــا از روى ميز 
ناهارخورى... كه الحمدالله در ماراتن هفت 
روزه، چهــار تا و نصفى شــان را فاتحانه 
فرستادم به قفسه. همان جا كه همه 200 

سانت كتاب ناخوانده بايد بروند.
اگرچه به قولِ اطرافيان، شــلخته خوانى 
قشــنگ نيســت و مطالعه همزمان چهار 
از اين  كتاب را نمى پســندند... پريــدن 
داســتان به آن يكى و روان شناســى و 
جامعه شناســى را با هــم تيليت كردن؛ 
من اما يواشــكى در گوش كتاب ها پچ پچ 
مى كنم: عاشق كه ترتيب و قاعده و اصول 

سرش نمى شود!

پنج تنديس
 و يك

 ديپلم افتخار
 رقيه توسلى  

ايســتگاه / بدون مقدمه يادداشــت 
اينســتاگرامى على مطهرى را بخوانيد 
كه به جاى سياســت يــا كل كل هاى 
شــبه سياسى و جناحى اين بار به جام 
جهانى پرداخته است: « در جام جهانى، 
تيم هايى را مى بينيــم كه از بازيكنانى 
با مليت ديگر اســتفاده مى كنند. مثلاً 
تيم فرانســه كه تعداد قابل توجهى از 

مليت هاى آفريقايى در آن حضور دارند، در واقع تيم ملى فرانســه نيست، بلكه 
تيم فرانسه و مستعمرات آفريقايى سابق اوست. اين مطلب را با شدت كمترى 
مى توان درباره تيم هاى آلمان و بلژيك نيز صادق دانست. ضمناً اين مطلب نشان 
مى دهد كه اگر كشورهاى آفريقايى امكانات كشورهاى اروپايى را داشتند، قطعاً 

قهرمان جام جهانى مى شدند. فيفا بايد اين نقص و بى عدالتى را برطرف كند».

ايستگاه /  چندى پيش «على عليزاده» 
-فعال سياســى- در صفحه توييترش 
تصويرى از يكى از جلسات دانشگاه آزاد 
واحد ساوه منتشــر كرد كه در طرفين 
تصوير بنرهايى از چهره ولايتى و فرهاد 
رهبر با شعار «زنده باد فرهاد رهبر» ديده 
مى شــد! عليزاده در توضيح اين تصوير 
نوشت:« انقلابى كه طاغوت ستيزترين 

بود، چگونه تفكر طاغوتى و خود-خدا-انگارى هرمسئول و مدير را عادى كرد؟ 
اين مسئولان چه طاعونى بودند كه انقلاب را دچار كردند؟» پس از انتشار وسيع 
اين پست در فضاى مجازى، «رضا همدانچى» مدير كل روابط عمومى دانشگاه 
آزاد در توييترش نوشت:«رئيس دانشگاه آزاد واحد ساوه تغيير كرد. دكتر فرهاد 

رهبر تأكيد  كرده بودند كه با هرگونه چاپلوسى در دانشگاه برخورد مى كنند».

ايســتگاه /  يوســف كرمى قهرمان 
تكواندوى جهان و بازى هاى آسيايى و 
دارنده مدال برنز المپيك حدود 2 سال 
اســت ، با حضور در شهرستان دلگان 
كه در 475 كيلومتــرى جنوب غرب 
شــهر زاهدان مركز استان سيستان و 
بلوچســتان قرار دارد ، اقدام به ساخت 
خانه و ســرپناه بــراى نيازمندان اين 

شهرستان كرده است. او كه از سال 95 اين فعاليت را آغاز كرده است، در اين 
خصوص مى گويد:«ما با حضورمان نشان مى دهيم كه هرجاى ايران كه لازم به 
حضور ما باشد ما هستيم و هر ايرانى كه در دورترين جاى ايران هم كه باشد ما 
باهم برادر هستيم و اين شايد تنها كارى باشد كه از ما بر بيايد.» تصاوير حضور 

اين قهرمان تكواندو حسابى در فضاى مجازى داغ شده است.

قهرمان جهان در اردوى جهادى مطهرى و  بى عدالتى فيفا

مجاز آباد

فرجامِ پاچه خوارى!

سياره  پلاستيكى
ماهنامه نشــنال جئو گرافيك 
از  در پرونده اى ويــژه به يكى 
بحران هــاى زيســت محيطى 
جهــان يعنــى وجــود و ورود 
اقيانوس ها  به  پلاستيك  شديد 
مى پــردازد. ايــن نشــريه بــا 
طراحــى يك جلد بســيار زيبا 
از چيزى شــبيه به كوه يخ كه 
با دقت بيشــتر يك پلاستيك 
اســت، تيتر سياره يا پلاستيك 
اين  اســت.  كرده  انتخــاب  را 
بايد  انسان ها  نشــريه مى گويد 
ميان ســياره خود و اين همه 

ريختن زباله بــه طبيعت و بخصوص اقيانوس هــا يك انتخاب بزرگ 
انجام دهند؛ چون بر طبق آمار 9ميليارد كيلوگرم پلاســتيك در سال 
وارد اقيانوس ها مى شــود و اين مى تواند به مرور زمان موجب نابودى 

سياره ما شود. 

جنگ شركت هاى الكترونيكى
ماهنامــه تــك لايف نيــوز در 
تازه ترين شــماره خود به جنگ 
داغ ايــن روزهاى شــركت هاى 
الكترونيكى مى پردازد. اين نشريه 
با انتخاب تيتر جنگ انحصار به 
اين نكته مى پــردازد كه چگونه 
جهان الكترونيــك مى تواند اين 
همه دعواهــاى حقوقى را بدون 
تأثير بر عملكرد خوب شركت ها 
تحمل كند. تك لايف نيوز بيشتر 
تمركز خود را بر روى شــركت 
اپل گذاشــته و توانايــى بالاى 
اين شركت در چندين جبهه را 

بررسى مى كند.

درآمد پنهان پزشكان 
هفته نامه ساينس در تازه ترين 
جالب  طــرح  با  خود  شــماره 
بر روى جلد بــه درآمد خاص 
محدوده  از  خــارج  پزشــكان 
آن ها  كارى  معمــول  درآمدى 
مى پردازد. اين نشريه با انتخاب 
پنهــان  درگيرى هــاى  تيتــر 
متخصص  پزشــكان  مى گويد: 
از  مى توانند  ســرطان  حــوزه 
فرايند شــيمى درمانى بيماران 
خود به صورت جداگانه درآمد 
كســب كنند كه اين درآمد ها 
مى تواند درنهايت توجه سازمان 

داروى آمريكا را به خود جلب كند و حتى شايد با آن برخورد شود.

نشريات جهان

طرح روز / استعفاى هشت پا

ايستگاه/  امير محمد سلطان پور
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